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Glavni in odgovorni urednik
mag. Franci Kotnik

(IS)

Javni sektor (še kar) raste in zahteva 
višje plače

Slovenska vlada je soočena z napovedjo stav-
ke javnega sektorja, zato skuša v tem trenutku pris-
luhniti zahtevam javnih uslužbencev, hkrati pa oh-
raniti obvladovanje javnih financ. Stavkovnih zah-
tev javnega sektorja se je nabralo, po podatkih vla-
de, za slabo milijardo evrov. Katere zahteve so ute-
meljene in katere ne, bo presojala vladna pogajal-
ska skupina. 

Če bi vlada ugodila vsem zahtevam, bi se masa 
plač v javnem sektorju povečala za 22 odstotkov, 
kar za državni proračun ne bi bilo vzdržno. Poleg te-
ga bi se usklajenost gibanja plač v javnem in zaseb-
nem sektorju povsem porušila, saj bi rast plač jav-
nega sektorja precej presegla rast plač v zasebnem 
sektorju. Prav tako bi izpolnitev stavkovnih zahtev 
pomenila večkratno preseganje rasti bruto družbe-
nega proizvoda in rasti produktivnosti. Velja spom-
niti, da je vlada do zdaj za odpravo plačnih nesoraz-
merij že namenila 80 milijonov evrov.

Ob presoji stavkovnih zahtev javnega sektorja ne 
moremo mimo dejstva, da se je le-ta v zadnjih letih 
(še) povečal. Julija 2017 smo imeli v Sloveniji 165.476 
javnih uslužbencev (preračunano iz ur), kar je, kot 
so izračunali pri časniku Finance, največ doslej ozi-
roma dobrih pet odstotkov več kot julija 2015. Zrasla 
je seveda tudi masa plač, v katero se vštevajo bru-
to plače za redno delo, nadomestila, dodatki, nad-
ure in dežurstva ter bolniške v breme delodajalca.

Če pogledamo obdobje zadnjih desetih letih, 
ugotovimo, da je masa plač v tem obdobju v gospo-
darstvu zrasla za 18 odstotkov, v javnem sektorju pa 

za 39 odstotkov. Povprečna bruto plača se je v is-
tem obdobju v gospodarstvu povečala za 300 evrov, 
v javnem sektorju za 345 evrov. Danes imamo v go-
spodarstvu 31 tisoč manj zaposlenih kot pred de-
setimi leti, v javnem sektorju pa jih je 20 tisoč več.

Med sindikati, ki so napovedali stavko, sta tu-
di sindikat delavcev v zdravstveni negi in sindikat 
zdravstva in socialnega varstva, torej tudi medicin-
ske sestre. Kolikšen delež njihove zahteve pomeni-
jo v omenjeni milijardi, ni znano, ve pa se, kaj zah-
tevajo: dvig plač, odpravo varčevalnih ukrepov, uve-
ljavitev kadrovskih standardov in normativov, višje 
plačilo za delo ob praznikih in nedeljah ter pono-
či in ureditev drugih dodatkov za manj ugodne de-
lovne pogoje. 

V javnem zdravstvu in sociali je zaposlenih ok-
rog 17.500 medicinskih sester, masa njihovih bruto 
plač za oktober lanskega leta je znašala 28,5 milijo-
na evrov, povprečna mesečna plača pa 1.620 evrov 
bruto. Če njihove zahteve ne bodo izpolnjene, na-
povedujejo stavko za 13. februar. Pri Financah vladi 
Mira Cerarja svetujejo, naj v času gospodarske ras-
ti in upadanja brezposelnosti opusti subvencije za 
zaposlovanje, tako prihranjeni denar pa nameni za 
višje plače medicinskih sester.
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Tema tedna

PO LETIH ZATEGOVANJA PASU NAJ BI PLAČE JAVNEGA SEKTORJA SLEDILE VIŠJI GOSPODARSKI RASTI

Direktorji posameznih javnih zavodov lahko imajo višje plače 
kot župani občin, ki so ustanoviteljice teh zavodov

Val stavk, ki jih napovedujejo 
sindikati, priča, da javni usluž-
benci niso zadovoljni z višino 
svojih plač oziroma, kot pravijo 
sindikalni predstavniki, s poru-
šenimi plačnimi razmerji v jav-
nem sektorju. Po drugi strani 
lahko v različnih medijih zasledi-
mo, kako vrtoglave in za običaj-
ne delovne ljudi nepredstavlji-
ve so plače nekaterih vodilnih v 
državnih podjetjih. Pa so te pla-
če take tudi na lokalnem nivo-
ju in predvsem, ali so objavljeni 
podatki zares verodostojni oziro-
ma so odraz resničnega stanja? 
Ne vedno, kot je razložila direk-
torica mozirskega centra za so-
cialno delo Marjana Veršnik Fale. 
Pogledali smo v plačilne liste tu-
di drugih javnih zavodov in lokal-
nih skupnosti naše doline. 

PODATKI ZA OKTOBER 
2017 

Če vzamemo podatke za mozir-
sko območje, objavljene na portalu 
plač javnega sektorja – ministrstva 
za javno upravo za mesec oktober, 
najdemo na prvem mestu plačo di-
rektorja Lekarne Mozirje. Ta znaša 
v bruto znesku, torej z vsemi davki 
in prispevki, ki jih je potrebno od-
vesti državi, 4.067 evrov. V znesek 
bruto plače je vštet tudi dodatek za 
delovno dobo posameznega usluž-
benca, ki trenutno opravlja določe-
no funkcijo. 

Sledi plača mozirskega župana 
v bruto znesku 3.170 evrov in na-
čelnika upravne enote 3.072 evrov. 
Ravnatelj Osnovne šole Mozirje do-
bi 2.984 evrov, ravnatelj vrtca 2.520 
in direktor osrednje knjižnice 2.472 
evrov bruto plače. 

Direktor centra za socialno de-
lo ima bruto 2.975 evrov. Koliko to 
znese neto brez dodatka za delov-
no dobo, je zapisano v izjavi direk-
torice Marjane Veršnik Fale. 

V JAVNEM SEKTORJU ŠIROK 
RAZPON DELOVNIH MEST

V Lekarni Mozirje je za delovno 
mesto farmacevta I. bruto plača 
3.595 evrov. Na osnovni šoli prej-
me učitelj 1.715 evrov, čistilka II pa 
705 evrov. Plača višjega knjižničar-
ja je 1.013 evrov, vzgojitelja v vrtcu 
pa 1.673 evrov. 

Ob tem naj pojasnimo, da so ob-
javljeni skupni zneski bruto plač za 
posamezna delovna mesta, ki smo 
jih delili s številom zaposlenih na 
teh delovnih mestih. Podatki torej 
odražajo povprečje plač vseh za-
poslenih na tem delovnem mes-
tu in ne posamezne točno določe-
ne plače.

Med najvišje in najnižje ocenje-
nimi je še cela vrsta delovnih mest 
označenih z rimskimi številkami, 
kot so, pomočniki, referenti I. in II., 
strokovni delavci in tako dalje. 

Plač si javni uslužbenci ne dolo-

čajo sami, temveč so razvrščeni v 
plačne razrede, kot jih je pripravila 
vlada oziroma ministrstvo za javno 
upravo. 

Na posameznih delovnih mes-
tih so ob določenih pogojih možna 
napredovanja v višje plačilne raz-
rede, vendar so bila ta z varčeval-

nimi ukrepi nekaj zadnjih let one-
mogočena. Tudi če želi na primer 
ravnatelj premestiti čistilko v višji 
plačilni razred, mora za to preme-
stitev zaprositi na ministrstvu in s 
tem seznaniti tudi ustanoviteljico, 
to je občino. 

RAZLIČNE ZAKONSKE 
PODLAGE

Plače javnih uslužbencev ure-
ja več zakonskih podlag, zato pri-
haja do tega, da imajo ponekod di-
rektorji posameznih javnih zavo-
dov višje plače kot župani občin, ki 
so ustanoviteljice teh zavodov. 

Prejemke direktorjev družb, ki 
so v večinski lasti lokalnih skup-
nosti, namreč urejata tako zakon o 
prejemkih poslovodnih oseb v go-
spodarskih družbah v večinski las-
ti države in samoupravnih lokalnih 
skupnosti kot tudi uredba o dolo-

Marjana Veršnik Fale, 
direktorica Centra za socialno 
delo Mozirje: 

»Dejstvo je, da je na CSD Mo-
zirje povprečna bruto plača oko-
li 1.537 evrov in je za okoli 1.000 
evrov nižja od objavljene. Predvi-
devamo, da se je pri izračunu ce-
lotna masa bruto izplačila delila 
samo na zaposlene, ki smo finan-
cirane iz ministrstva, spregledalo 
pa se je, da so v tem izplačilu tudi 
socialne oskrbovalke, zaposlene 
na pomoči na domu (šest delavk), 
ki so financirane s strani uporab-
nikov in občin. 

V izogib dvomu v moje pojasni-
lo dodajam, da je plača socialnih 
oskrbovalk, ki negujejo invalidne 

in ostarele okrog 750 evrov neto oziroma 1.100 evrov bruto, plača univ. 
dipl. soc. delavke s 15 let delovne dobe je 970 evrov neto ali 1.440 bru-
to. Plača univ. dipl. soc. delavke, ki opravlja najzahtevnejše strokovne 
naloge (odvzemi otrok, nasilje, posvojitve …) s 35 leti delovne dobe, 
pa je 1.530 evrov neto oziroma 2.440 evrov bruto – kar je najvišja mo-
žna plača, ki jo lahko delavka doseže na centru. Bruto plača direkto-
rice centra je 2.975 bruto ali 1.800 evrov neto z dodatkom za delovno 
dobo, brez nje pa 1.640 evrov.

Ali so to plače, ki tako odstopajo od plač v gospodarstvu, pa naj 
presodi vsak od bralcev sam.«

V naši dolini ima največjo plačo plačo direktor 
Lekarne Mozirje. Sledijo mozirski župan, 
načelnik upravne enote, ravnatelj Osnovne 
šole Mozirje, ravnatelj mozirskega vrtca in 
direktor osrednje knjižnice. 

(Foto: ML)
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Naša anketa

Tema tedna, Anketa

Podpirate stavko javnega sektorja?
Celodnevne stavke javnega sektorja, ki je napovedana za 24. ja-

nuar, naj bi se udeležili sindikati iz vseh dejavnosti javnega sek-
torja. Stavkovne zahteve obsegajo zvišanje plač in takojšno odpra-
vo preostalih varčevalnih ukrepov, vključno z osemodstotnim zni-
žanjem plačne lestvice iz leta 2012. Kako na to gledajo tokratni an-
ketiranci?

Delavci so premalo cenjeni, predvsem pri zasebnikih. Večji bi moral 
biti nadzor nad pogodbami o delovnem razmerju in izpolnjevanjih le-teh 
s strani delodajalcev.

Adrijana Ermenc, Loke pri Mozirju
Napovedane stavke podpiram samo v nekate-

rih delih javnega sektorja, predvsem v zdravstvu 
in policiji, ker plače niso usklajene. Prav tako se 
mi zdi, da je naš državni aparat prevelik in zato tu-
di predrag. Plače tu niso tako sporne, bolj spor-
no je število zaposlenih. Višina plače bi vsekakor 
morala biti podrejena odgovornosti na delovnem 
mestu in s tem prav tako odgovornost posameznika, ki zaseda to delov-
no mesto. Drugače pa mislim, da bi morale biti plače v skladu z življenj-
skimi stroški.

Urban Jakop, Ljubno ob Savinji
Podpiram stavke. Verjamem, da ima skoraj 

vsak prenizko plačo. A to problematiko sam pre-
malo poznam. Sicer pa je odgovornost premalo 
nagrajena. Tudi izobrazba ni več merilo plače. Če 
bi bili zaslužki v skladu s potrebami, ne bi nihče 
zaslužil dovolj. Sam poznam veliko ljudi, ki jim iz-
obrazba bore malo koristi.

Boštjan Berložnik, Dobletina
Višje plače si v javnem sektorju zaslužijo gasil-

ci, policisti, medicinske sestre, ostali pa se mi zdi, 
da imajo že sedaj previsoke plače. Previsoke ima-
jo državni uradniki in nekatere agencije, ki jih ni-
ti ne rabimo. Gospodarstvo in javni sektor je tež-
ko primerjati, saj so v gospodarstvu dosežki mer-
ljivi, v javnem sektorju pa niso. Vodilni delavci pa 
itak za nič ne odgovarjajo, temveč odgovornost prelagajo drug na dru-
gega. Višje izobraženi si višje plače zaslužijo samo v gospodarstvu, saj 
je od njih odvisno, kako uspešno bo podjetje in posledično celotno go-
spodarstvo.  

Pripravila in fotografirala Marija Šukalo

Milena Vovk, Varpolje
Javni sektor ne ustvarja, temveč je odvisen od 

gospodarstva, zato ne podpiram stavke v javnem 
sektorju. To, ali so plače delavcev pri zasebnikih 
primerljive s plačami delavcev v javnem sektor-
ju, bi težko rekla. Res pa je, da je nemalo kje tako, 
da so plače ljudi v pisarnah veliko višje od plač, ki 
jih nekdo zasluži v proizvodnji, čeprav so pisarni-
ški odvisni od proizvodnje. Sicer pa bi morali tisti, ki nosijo enako odgo-
vornost – recimo župani občin – imeti enake plače kot direktorji javnih 
zavodov. Vsekakor so plače v Sloveniji ne glede na področje dela v pri-
merjavi z življenjskimi stroški prenizke. 

Alenka Brezovnik, Radegunda
Stavke so pogosto neupravičene in služijo kot 

orožje za politične zdrahe. Primerjave med zaseb-
nim in javnim sektorjem so potrebne, javni sek-
tor ima svoj namen in vse preveč se pozablja, kdo 
komu služi. Razkorak v plačah delavcev za stro-
jem in pisarniškimi uslužbenci je velik. Višina pla-
če mora biti odvisna od odgovornosti na delov-

nem mestu, neodvisno od sektorja. Javni uslužbenci na vodilnih položa-
jih bi morali odgovarjati po enotnem sistemu. Življenjske potrebe vsa-
kega posameznika nimajo nobene veze z višino plače, ker se zelo razli-
kujejo. Delavec z dvema otrokoma ima ravno take potrebe kot direktor 
z dvema otrokoma.

Višje izobraženi delavci naj bi dobili tudi svoji izobrazbi primerno de-
lovno mesto, kar že dolgo ni več res, predvsem pri mladih, in ob tem pri-
merno višino plače.

čitvi najvišjih razmerij za osnov-
na plačila ter višine spremenljivih 
prejemkov direktorjev. Pravna pod-
laga za določitev nekaterih drugih 
plač je v zakonu o sistemu plač v 
javnem sektorju. Po tem zakonu je 
plača predsednika vlade določena 
s 65. plačnim razredom.

NA PRVEM MESTU AGENCIJA ZA 
ZAVAROVALNI NADZOR

Časnik Slovenske novice je ne-
davno objavil podatke o bruto pla-
čah vseh javnih zavodov v državi. 
Gre za povprečje plač v posame-
znem zavodu za september 2017, 
ki so jih pridobili na spletni strani 
ministrstva za javno upravo. Zne-
ske so delili s številom zaposlenih 

in tako izračunali povprečno plačo 
v posameznem javnem zavodu. A v 
nekaterih javnih zavodih, kot so re-
cimo lekarne ali kmetijsko gozdar-
ski zavodi, opravljajo tudi tržno de-
javnost in se del plač oblikuje tudi 
na tej osnovi.

Na prvem mestu je Agencija 
za zavarovalni nadzor s 3.654 evri 
bruto povprečne plače. Na drugem 
mestu najdemo Lekarno Sloven-
ska Bistrica s 3.654 evri. Tudi sicer 
imajo v lekarnah po Sloveniji dokaj 
visoke prejemke. Ne moremo pa 
tega reči za zdravstvo. V Zgornje-
savinjskem zdravstvenem domu 
Nazarje so septembra prejeli 1.985 
evrov povprečne plače, v bolnišni-
ci Topolšica pa 1.799 evrov.

V uradu varuha človekovih pra-
vic je povprečna bruto plača 2.453 
evrov, v slovenski policiji pa 1.876 
evrov.

POVPREČJE PRI OBČINSKIH 
UPRAVAH 

Občina Nazarje ima 2.232 evrov 
povprečka, sledi Občina Mozir-
je z 2.043 evri, na Rečici ob Savi-
nji je bilo povprečje 1.905 evrov. Na 
Občini Luče je znašala povprečna 
bruto plača septembra 1.774 evrov. 
Zanimivo pa je, da je bila na tam-
kajšnji osnovni šoli višja, in sicer 
1.798 evrov. Za Občino Ljubno je bi-
la povprečna plača 1.640 evrov, na 
Občini Gornji Grad so prejeli 1.570, 
v Solčavi pa 1.295 evrov. Ta zne-

sek se bo v Solčavi gotovo pove-
čal, saj je od oktobra dalje tamkaj-
šnja županja redno zaposlena. Si-
cer so plače županov poleg ostale-
ga odvisne tudi od števila prebival-
cev v občini.

PA DRUGI JAVNI ZAVODI?
In še nekaj naključno izbranih 

zgornjesavinjskih javnih zavodov. 
Muzej Vrbovec 1.977, Osnovna šo-
la Ljubno 1.732, Upravna enota Mo-
zirje 1.605, Osnovna šola Nazar-
je 1.597, Varstveno delovni center 
SAŠA 1.532, Glasbena šola Nazarje 
1.413 in Javni vzgojno-izobraževalni 
zavod Mozirje (vrtec Rečica ob Sa-
vinji in Mozirje) 1.274 evrov.

Marija Lebar
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Aktualno

ZGORNJESAVINJSKI ZDRAVSTVENI DOM NAZARJE

Pripravili ukrepe glede morebitnega pojava ošpic tudi pri nas

V kolikor ste bili v stiku z osebo, ki je zbolela z ošpicami, se 
takoj javite na območni enoti Nacionalnega instituta za javno 
zdravje zaradi nadaljnje obravnave. Cepljenje lahko z veliko ver-
jetnostjo prepreči ošpice, če se izvede v do 72 urah po stiku ose-
be z bolnikom z ošpicami, seveda pa je smiselno cepljenje op-
raviti tudi kasneje.

Na vhodna vrata zdravstvenih postaj po dolini so nalepili obvestila, 
kako ravnati ob sumu na okužbo z virusom ošpic. (Foto: IS)

V Javnem zavodu Zgornjesavinj-
ski zdravstveni dom Nazarje so ob 
pojavu ošpic v Sloveniji ukrepali 
tako, da so na vhodna vrata zdra-
vstvenih postaj nalepili obvesti-
la, kako ravnati ob sumu na okuž-
bo z virusom ošpic. Ker nimajo lo-
čenih prostorov za okužene bolni-
ke, le-te prosijo, da pokličejo v am-
bulanto in počakajo na nadaljnja 
navodila za obravnavo pri zdravni-
ku, ki jim bo zagotovljena po prip-
ravljenem postopku za preprečitev 
okužbe, je povedala direktorica za-
voda Darja Es. 

Da bolezni ne morejo širiti za-
posleni v zavodu, so poskrbeli s 
preverjanjem imunosti vseh zapo-
slenih in cepljenjem tistih, ki ošpic 
še niso preboleli. Pediatrinja Brigi-
ta Pukmeister je zdravnikom prip-
ravila odgovore na najpogostej-
ša vprašanja pacientov in osnov-
ne podatke o bolezni in cepljenju. 

Lani se je na območju nazarske-
ga zdravstvenega zavoda rodilo 
105 otrok, od tega sta bila ceplje-
na 102 otroka.

ZNAKI BOLEZNI IN POMEN 
CEPLJENJA

Znaki okužbe z virusom ošpic so 
visoka vročina, kašelj, nahod, vne-
tje veznic, značilen izpuščaj, ki se 
pojavi med 3. do 7. dnevom bolezni, 
najprej za ušesi in na obrazu. Ošpi-
ce se prenašajo aerogeno, s kužni-
mi kapljicami, z neposrednim sti-
kom z izločki dihal okužene ose-

be, redkeje s posrednim preno-
som preko sveže kontaminiranih 
predmetov. Bolnik je kužen štiri dni 
pred pojavom izpuščaja in še štiri 
dni po pojavu izpuščaja.

Za zdravljenje ošpic ni posebne-
ga zdravila, najučinkovitejša zaš-
čita pred ošpicami je cepljenje. V 
Sloveniji uporabljamo kombinira-

Direktorica zdravstvenega doma Darja Es: »Okužene bolnike 
prosimo, da pokličejo v ambulanto in počakajo na nadaljnja 

navodila za obravnavo pri zdravniku.« (Foto: Štefka Sem)

no cepivo proti ošpicam, mump-
su in rdečkam (OMR), ki vsebuje 
živ oslabljen sev virusa ošpic, mu-
mpsa in rdečk. S cepljenjem pri-
dobljena imunost je dolgotrajna 
in pri večini cepljenih oseb doži-
vljenjska.

OBVEZNO CEPLJENJE OD LETA 
1968

Od leta 1968, ko je bilo v Sloveni-
ji uvedeno obvezno cepljenje pro-
ti ošpicam, je število bolezni za-

čelo upadati. Cepljenje ni primer-
no za nosečnice, dojenčke, mlajše 
od 6 mesecev, in bolnike z alergija-
mi na sestavine cepiva ter bolnike 
s huje okrnjeno imunostjo. 

Zadnja epidemija ošpic je bila v 
letih 1994/95, pred kratkim pa se 
je pojavil primer, ko je okužen oče 
pripeljal otroka na pregled na Pe-
diatrično kliniko v Ljubljani. Splo-
šna precepljenost v Sloveniji je 

bila leta 2015 93,5-odstotna, v ra-
venski območni enoti, kamor spa-
da Zgornja Savinjska dolina, pa kar 
97,5-odstotna. Lani je bilo v Slove-
niji sedem primerov okužbe z ošpi-
cami.

CEPLJENJE EDINA UČINKOVITA 
ZAŠČITA

Zdravniki osebam, ki niso 
prepričane, ali so bile cepljene, tu 
gre predvsem za rojene pred le-
tom 1960, ki ošpic še niso prebole-

li, svetujejo, da se testirajo, če so 
imuni na bolezen, oziroma da se 
cepijo. 

Ošpice so nevarne za nosečni-
ce. Okužba lahko povzroči okva-
ro ploda. Tudi po cepljenju proti 
ošpicam s kombiniranim cepivom 
proti ošpicam, mumpsu in rdeč-
kam vsaki ženski priporočajo, naj 
še vsaj en mesec zatem ne zanosi.

Štefka Sem

Rojeni leta 1969 in kasneje so praviloma prejeli dva odmerka cepiva 
proti ošpicam. 

Za zdravljenje ošpic ni posebnega zdravila, 
najučinkovitejša zaščita pred ošpicami je cepljenje. 
Lani se je na območju nazarskega zdravstvenega 
zavoda rodilo 105 otrok, od tega sta bila cepljena 
102 otroka.
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OMEJENI OBISKI V BOLNIŠNICAH

Gripa je že tu, 
cepiva ni več

Letos je bilo veliko več interesa kot lani za 
cepljenje proti sezonski gripi. Cepiva je tudi v 
Zgornjesavinjskem zdravstvenem domu zmanj-
kalo kot povsod po Sloveniji. Preteklo sredo so 
porabili še dodatno prejeto cepivo, tako da so 
cepljenje zaključili. Letos se je v okviru ambu-
lant nazarskega zavoda cepilo 445 oseb, lani 
350.

Obiski v bolnišnicah so zaradi povečanega 
števila prehladnih obolenj omejeni od začetka 
leta. Zaradi povečanega števila virusnih obolenj 
so do preklica v celjski bolnici omejeni obiski 
v porodniškem delu ginekološko-porodniške-
ga oddelka na eno zdravo odraslo osebo. Obiski 
so omejeni tudi v Bolnišnici Topolšica. Bolnika 
lahko v času obiskov za največ 30 minut obišče 
ena zdrava oseba. V Slovenj Gradcu so prav ta-
ko obiski omejeni na vseh oddelkih, bolnika lah-
ko obišče le ena zdrava odrasla oseba na dan.

ŠS

BSH HIŠNI APARATI NAZARJE

Začeli z deli za izgradnjo skladiščnih 
prostorov na Prihovi 

Dela za nov logistični center, ki bo velik 4.500 m², na zemljišču nasproti podjetja BSH Hišni 
aparati Nazarje so v teku. (Foto: IS)

Na gradbišču ob regionalni cesti v Nazarjah 
so stekle priprave terena za gradnjo skladiščih 
prostorov, ki jih bo tam za svoje potrebe zgradilo 
podjetje BSH Hišni aparati Nazarje. Hkrati pote-
ka rekonstrukcija tamkajšnje ceste, katere inve-
stitorka je Občina Nazarje ob znatnem sofinan-
ciranju s strani podjetja.

Že v lanskem letu sta dva BSH-jeva dobavi-

telja zgradila logistična centra, ki ju je podjetje 
vzelo v najem. Tretji logistični center bo zgra-
jen na zemljišču nasproti sedanjega kompleksa 
BSH in bo velik 4.500 m². Vse to jim bo omogoči-
lo širitev proizvodnje v tovarni. V podjetju načr-
tujejo, da bi center začeli uporabljati v drugi po-
lovici tega leta.

Marija Lebar 

DRAGO VRAČANJE DENACIONALIZIRANIH GOZDOV

Zaradi nezmožnosti uporabe zgornjesavinjskih in pokljuških 
gozdov Nadškofiji Ljubljana 17 milijonov evrov plus obresti

V ponovnem sojenju o zahtevku Nadškofije 
Ljubljana proti Skladu kmetijskih zemljišč je lju-
bljansko okrožno sodišče razsodilo v prid nad-
škofije, je poročal časopis Dnevnik. Zaradi ne-
zmožnosti uporabe denacionaliziranih zgornje-
savinjskih in pokljuških gozdov mora sklad nad-
škofiji plačati odškodnino v višini 17 milijonov 
evrov, k temu je potrebno prišteti še nekaj mi-
lijonov evrov obresti.

O PRITOŽBI SKLAD ŠE RAZMIŠLJA
Sklad bi moral tako še ta mesec nadškofiji 

odšteti 19,6 milijona evrov, če se na sodbo ne bo 
pritožil, o čemer se še odločajo. 

V ponovnem sojenju je Okrožno sodišče v 
Ljubljani sedaj prisodilo 17,4 milijona evrov od-
škodnine zaradi dolgotrajnega vračanja denaci-
onaliziranih gozdov. Sklad mora poleg tega pla-
čati še okrog enajst milijonov zamudnih obresti 

in 422 tisoč evrov pravdnih stroškov za izgub-
ljene pritožbene postopke. Sklad je lani že pla-
čal 9,2 milijona evrov na podlagi sodbe iz no-
vembra 2015.

V PONOVNEM SOJENJU VIŠJA 
ODŠKODNINA

Sodišče je nadškofiji takrat prisodilo 11,2 mi-
lijona evrov odškodnine in okrog šest milijonov 
zamudnih obresti. Na sodbo sta se pritožili obe 
strani. Sklad je menil, da je odškodnina previso-
ka, nadškofija pa je trdila, da je vrednost svoje 
oškodovanosti izračunala napak in da je bila ta 
še šest milijonov višja, kot so ocenili sprva. So-
dišče je višji zahtevek nadškofije takrat zavrnilo.

Višje sodišče je nato decembra lani to sod-
bo razveljavilo in odredilo ponovno sojenje, ki je 
sedaj končano z dosojeno odškodnino 17,4 mili-
jona evrov.

SKLAD NI SPREJEL PONUJENE PORAVNAVE
Ko je bil leta 2009 končan denacionalizacijski 

postopek, je Nadškofija Ljubljana skladu predla-
gala, da ji zaradi tega, ker ni mogla izkorišča-
ti svojih gozdov, izplača odškodnino nekaj manj 
kot 7 milijonov evrov. Sklad je ponudbo zavrnil, 
zato je nadškofija vložila tožbo. Ta se je končala 
tako, da bi moral sklad plačati poleg že plačnih 
devet še okoli 20 milijonov evrov.

BO ŠEL DENAR IZ DAVKOPLAČEVALSKIH 
ŽEPOV?

Znesek, ki ga terja nadškofija, bi lahko bil 
bistveno nižji, če bi bil sklad takoj plačal vsaj 
nesporni znesek odškodninskega zahtevka. Za 
tokrat dosojeno odškodnino v skladu pravijo, da 
denarja nimajo. 

Sklad kmetijskih zemljišč je imel po poroča-
nju Dnevnika lani okoli 10 milijonov prihodkov in 
tako z vsemi svojimi prihodki ne bi mogel popla-
čati niti zamudnih obresti iz omenjene pravde. 
Kako bo sklad prišel do potrebnega denarja, se 
še ne ve, saj ima poleg omenjenega zahtevka 
nadškofije odprtih še 19 drugih odškodninskih 
zahtevkov.

Marija Lebar
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TOMAŽ GUČEK, VSESTRANSKI GLASBENIK

Med drugim izbira tudi glasbo za 
eminentno oddajo Četrtkov večer

Tomaž Guček se je zapisal glas-
bi. V študentskih letih je pričel igra-
ti v narodnozabavnih ansamblih in 
je z njimi nastopal predvsem v tuji-
ni. Po 14. letih nomadskega življenja 
se je poročil in življenje se je ustali-
lo. Pričel je poučevati na glasbeni šo-
li in poleg tega svoj dar ter življenj-
sko poslanstvo izražal še v drugih 
glasbenih projektih. Bil je dirigent 
dveh godb, danes pa poučuje harmo-
niko na Glasbeni šoli Nazarje, je glas-
beni urednik na Radiu prvi, že 15 let 
član The Moonlighting Orchestra, ob 
nedeljah pa organist pri Sv. Lenartu 
nad Laškim. Ni kaj, glasbenik od nog 
do glave. 

- Ali izhajate iz glasbene družine in kako 
se spominjate svojih prvih glasbenih kora-
kov?

Ded in praded sta bila organista v Sv. Lenartu 
nad Laškim, mama je pevka na koru in igra ne-
kaj malega na klavir. Moj pokojni oče sicer ni bil 
glasbenik, je bil pa precej strog vzgojitelj in ko 
sem se pri sedmih letih odločil za glasbeno šo-
lo, je bila zanj moja odločitev »dokončna«. Vadi-
ti se mi na začetku ni dalo preveč, sicer pa je ta-
ko po navadi pri večini začetnikov. Otroci običaj-

no nimajo tako imenovanega »zicledra« ali le-
pše povedano, občutka, koliko vaje je potreb-
ne, da postaneš kolikor toliko dober in poslušljiv 
glasbenik. 

- Odločitev je bila očitno res dokončna, saj 
ste tudi kasneje ostali zvesti glasbi. 

Po izobrazbi sem učitelj harmonike in pred-
metni učitelj glasbenega pouka ter dirigiranja, 
vsaj tako je napisano na moji diplomi. Šolanje 
sem končal na ljubljanski Pedagoški akademi-
ji leta 1990. 

- Med študijem vas je potegnilo v narod- 
nozabavne vode. Več let ste igrali v različnih 
ansamblih, predvsem v tujini. 

V Sloveniji sem igral v študentskih letih po 
različnih ansamblih, med drugim tudi pri tak-
rat zelo znanih velenjskih Vitaminih z Rajkom 
Djordjevičem. Z njimi sem zvadil repertoar, po-
tem pa sem skupaj z dvema kolegoma odšel v 
tujino. Kar 14 let sem vandral po svetu. Uradno 
sem živel v Avstriji, igrali pa smo povsod – od 
Finske do Kanade ter seveda po nemško govo-
rečih deželah. Na Finsko smo odšli kot trio, kjer 
smo igrali izključno narodnozabavno in nemško 
glasbo, ki je do takrat praktično nisem poznal, 
saj sem bil klasično izobražen harmonikar. 

Naš takratni menedžer nas je »prodal« pod 
imenom »Die Bajuwaren«, kar po naše pomeni 
Bavarci. Igrali smo v irhastih hlačah in avstrijski 
narodni noši, kar je bilo zame tudi nekaj nove-
ga. Nisem ravno užival, zaslužili pa smo odlično. 
V enem mesecu za skoraj nov avto yugo. 

Kmalu se je naš trio razširil s pevko v kvintet in 
kar naenkrat smo imeli toliko dela, da je bilo tež-
ko uskladiti šolanje in turneje. Profesorjem si ni-
sem upal povedati, da igram po Švici in Avstriji, bi 
bilo prehudo v tistih časih, so pa vseeno izvedeli.

- Z ansamblom ste skočili tudi čez lužo …
Trikrat sem bil na turneji v Kanadi. Pravzaprav 

to ni bila turneja, saj smo igrali samo na enem 
mestu, v Montrealu, in sicer v letih 1989, 1991 in 
1992, če se prav spomnim. Vsako leto po tri me-
sece na odru, ki se je vrtel kot vrtiljak. Na njem 

smo bili kot lutke, seveda zopet v irhastih krat-
kih hlačah in narodnih nošah. 

V Kanadi smo igrali vse mogoče zvrsti glasbe. 
V pivnico, ki se je imenovala Old Munich ali Stari 
München, so vsak dan vozili avtobusi polni ame-
riških turistov, ki so najbolj poznali takrat že malo 
izzvenelo pesem Duck dance ali po naše Račke. 
To smo morali igrati tudi po sedemkrat na večer, 
kolikor avtobusov se je menjalo v lokalu. 

Ob koncu tedna smo repertoar povsem spre-
menili. Takrat so v lokal prišli domačini, franco-
ski Kanadčani, njihov glasbeni okus pa je moč-
no presegal naš repertoar in kar presneto smo 
se morali potruditi, da smo jim ustregli s pesmi-
mi Tine Turner pa Stinga, zasedbe Dire Straits in 
mnogih drugih takrat popularnih glasbenih iz-
vajalcev. Lahko rečem, da smo obrnili lokal na 
glavo in so bile zabave, kot jih danes ni več. 

V tem času sem igral v različnih ansamblih: 
Die Alpenländische Oberkrainer, kasneje Die Al-
pen Swingers, nazadnje sem bil član avstrijske 
skupine Die Obersteirer aus Irdning, Zg. Štajer-
ci iz Irdninga (kraj blizu Schladminga). Z njimi je 
bilo res lepo. Skupaj smo igrali več kot deset let, 
enkrat celo zmagali na avstrijskem izboru Grand 
Prix der Volksmusik in postali ter ostali prijatelji 
do danes. Po mojih izkušnjah Avstrijci našo glas-
bo cenijo čisto drugače kot mi Slovenci, pa naj bo 
to ljudska, narodnozabavna ali kakršnakoli druga.

- Glasbenike običajno oblegajo predstav-
nice ženskega spola. Vi pa ste na pravo ča-
kali in jo dočakali.

Leta 1994 sem spoznal sedanjo ženo Katari-
no in nič več nisem razmišljal. Zaljubil sem se 
do ušes, punca je namreč pravo kmečko dek-
le, kar pomeni zdrava mešanica lepote in razu-
ma. Prepričala me je, prva in edina, ki ji je uspe-
lo. Poročila sva se še istega leta, dobila čudovi-
to hčerko Tino in počasi sem glasbeno kariero 
v tujini začel opuščati. Po poroki (poročila sva 

Tomaž Guček je bil dirigent dveh godb, 
danes poučuje harmoniko na Glasbeni šoli 
Nazarje, je glasbeni urednik na Radiu prvi, 
že 15 let član The Moonlighting Orchestra, 

ob nedeljah pa organist pri Sv. Lenartu nad 
Laškim. (Foto: Barbara Rozoničnik)

»Igrali smo v irhastih hlačah in av-
strijski narodni noši, kar je bilo zame 
tudi nekaj novega. Nisem ravno užival, 
zaslužili pa smo odlično. V enem mese-
cu za skoraj nov avto yugo.«

»Ob koncu tedna smo repertoar 
povsem spremenili. Takrat so v lokal 
prišli domačini, francoski Kanadča-
ni, njihov glasbeni okus pa je močno 
presegal naš repertoar in kar pres-
neto smo se morali potruditi, da smo 
jim ustregli s pesmimi Tine Turner pa 
Stinga, zasedbe Dire Straits in mno-
gih drugih takrat popularnih glasbe-
nih izvajalcev.«
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se okrog dneva mrtvih, ker sem imel takrat edi-
ni prost termin) sem ji še ušel za štirinajst dni v 
Švico, kasneje pa je bilo tega čedalje manj. 

Leta 1995 sem se zaposlil na glasbeni šoli v 
Rogaški Slatini, z ženo sva pričela obnavljati hi-
šo v Malih Braslovčah in življenje je teklo malo 
bolj ustaljeno, predvsem pa zelo delavno. Vedno 
sem bil deloholik in tudi doma sem si kmalu na-
šel delo – seveda povezano z glasbo. 

- In to delo je bilo?
Sodeloval sem s šansonjerkama Sonjo Lo-

vrenčič in Niko Vipotnik ter Godbo Zabukovica, 
katere dirigent sem bil od leta 1996 do 2000, ko 
me je za dirigenta Godbe Zgornje Savinjske doli-
ne začel »snubiti« Matej Kranjc. Prepričal me je 
in te odločitve res ne obžalujem. Skupaj nam je 
uspelo narediti res lepo zgodbo. Seveda s trdim 
delom, ki ga je pred menoj zastavil prvi dirigent 
gospod Franci Goljuf. 

Vsakoletni koncert godbe je postal dogo-
dek, ki ob odlični glasbi godbenikov iz vse do-
line združuje staro in mlado. Po 13-ih letih sem 
zaradi zdravstvenih razlogov končal z dirigira-
njem. To delo sedaj z odliko nadaljuje moj soi-
menjak Tomaž Podlesnik, sicer član Policijske-
ga orkestra. Če kaj, potem želim, da ta godba še 
dolgo in uspešno igra. Biti godbenik je res lepo!

- Kako vas je pot zanesla v Glasbeno šolo 
Nazarje, kjer poučujete danes?

Glasbeno šolo Rogaška Slatina sem že ome-
nil, v Nazarje sem prišel leta 2001 po zaslugi Ma-
teja Kranjca in tedanje ravnateljice gospe Olge 
Klemše. Najprej sem v Nazarjah delal polovično 
v kombinaciji z Rogaško Slatino, kasneje sem se 
v celoti prestavil v Nazarje. Tukaj poučujem har-

moniko in do lanskega leta električne klaviatu-
re. Poleg tega sem zaposlen še na Glasbeni šo-
li Fran Korun Koželjski Velenje, kjer poučujem 
harmoniko štiri učence.

- Še kakšna beseda o delu z mladimi glas-
benimi upi?

To so najbolj nedolžna bitja povezana z glas-
bo. Pridejo v glasbeno šolo (seveda, če niso za 
vpis krive mame) z željo igrati njim tako ljubo 
glasbo – instrument. Na nas pa je, da jim tega 
ne priskutimo. Včasih je težko, a, če nekaj no-
siš v srcu, se je za to vredno boriti. Glasba sama 
po sebi je res srčna stvar, vredna borbe in vaje. 

- Ste tudi glasbeni urednik na nacional-
nem Radiu prvi. V tej vlogi odločate, kakšna 

glasba se bo na radiu vrtela in z izborom ver-
jetno tudi kaj sporočate.

Da sem prišel na Radio, je posredno pove-
zano z Godbo Zgornje Savinjske doline. Na le-
tne koncerte je nekajkrat zapored prišel prijatelj 
nekdanje flavtistke godbe Jerneje Marolt, ki je 
takrat igral v radijskem ansamblu oddaje Vese-
lega tobogana. On me je predlagal za urednika 
in decembra 2007 me je poklical glasbeni ure-
dnik Prvega programa Radia Slovenija gospod 
Rudi Pančur in tako se je začelo. 

Postal sem urednik oddaje Medenina, v ka-
teri vsako nedeljo zjutraj slišite glasbo godb in 
pihalnih orkestrov, kasneje tudi dnevni urednik, 
pa član strokovne komisije Festivala šansona, 
leta 2015 pa urednik oddaje Četrtkov večer, ki je 
ena najstarejših oddaj na nacionalnem radiu in 
velja za res eminentno na področju narodnoza-
bavne glasbe. 

Na radiu delam honorarno, dela pa se lote-
vam z vsem spoštovanjem. Kako pa mi uspeva, 
bodo povedali poslušalci. Ti imajo vedno zadnjo 
besedo in težko je vsem ugajati. Nekaj osebne-
ga mora človek v vsakem primeru dati in to tu-
di poskušam. Izogibam se glasbi, ki ni iskrena. 
To po tolikih letih že malo začutim, čeprav je pri 
poslušalcih mnogokrat ravno obratno, radi ima-
jo »svoj« prav. Tu včasih malo provociram.

- Tudi vaš dan ima samo 24 ur, pa vseeno 
je tu še The Moonlighting Orchestra.

Moj hobi, moji prijatelji, dobra glasba … Le-
tos mineva petnajst let, kar igramo skupaj, vse 
pa nas je nekako povezal prvi umetniški vodja 
in moj prvi učitelj harmonike gospod Albert Za-

veršnik. Če kot glasbenik ne upaš stopiti na oder 
in zaigraš, kot se šika, potem je tvoje poslanstvo 
jalovo. Tega me je naučil Zaveršnik in tega se dr-
žimo člani Moonlightov. V bistvu smo amaterski 
big band, ki svoje nastope profesionalno oddela. 
To mi je všeč in zato vztrajam od začetka.

- Ob nedeljah pa ste organist pri Sv. Lenar-
tu nad Laškim?

Tako je. Od smrti starega očeta vsako nede-
ljo igram orgle pri Sv. Lenartu nad Laškim. Po-
jejo pevci, ki jih je učil peti že moj stari oče. Tu-
di to je nekaj posebnega – Moji Fosili! Žal jih je 
vsako leto manj.

- Ali v prostem času tudi poslušate glasbo 
in če, kakšno?

Rad imam dobro glasbo! Te je sicer na pretek. 
Nimam pa rad glasbe, pri kateri izvajalec ne ve, 
kaj hoče. Nimam rad, če glasbo »tipkajo«, pona-
rejajo, smešijo z neumnimi besedili. Nimam rad, 
da glasba ni vrednota, nimam rad, da je glas-

ba »biznis«, nimam rad, da je glasba sužnja slik, 
politike, reklam, nastopačev … Reciva, da rad 
poslušam morje. Zapreš oči in slišiš vse in nič. 
Kakor hočeš. Uživam z mojo ženo in mojimi.

- So kakšni novi projekti na obzorju?
Polna glava načrtov. Morda kmalu, morda 

nikoli, ne vem. Z Moonlighti za letos res nekaj 
pripravljamo ob petnajstletnici delovanja. Am-
pak, vse ob svojem času. 

Barbara Rozoničnik

»Po mojih izkušnjah Avstrijci na-
šo glasbo cenijo čisto drugače kot mi 
Slovenci, pa naj bo to ljudska, narod- 
nozabavna ali kakršnakoli druga.«

»Včasih je težko, a, če nekaj nosiš v 
srcu, se je za to vredno boriti. Glasba 
sama po sebi je res srčna stvar, vredna 
borbe in vaje.«

»Postal sem urednik oddaje Medeni-
na, v kateri vsako nedeljo zjutraj slišite 
glasbo godb in pihalnih orkestrov, kasne-
je tudi dnevni urednik, pa član strokovne 
komisije Festivala šansona, leta 2015 pa 
urednik oddaje Četrtkov večer …«

GODBA ZGORNJE SAVINJSKE DOLINE 

Športna dvorana v Mozirju bo zopet 
pokala po šivih

To soboto bodo zgornjesavinjski godbeniki iz-
vedli tradicionalni letni koncert, na katerem bo-
do pokazali del tega, kar so na zahtevnih vajah 
preigravali v času od lanskega januarja. Tudi 
tokrat se jim bodo pridružili izbrani gostje, sku-
paj s katerimi obljubljajo še en nepozaben glas-
beni večer.

Člani mladega glasbenega ansambla, ki mu 
zadnja leta uspešno dirigira prof. Tomaž Pod-
lesnik, se bodo zopet predstavili širšemu občin-
stvu. Že kar nekaj let zapovrstjo januarja kon-
certirajo na odru športne dvorane v Mozirju, 

ki ob tej priložnosti preveri svoje zmogljivosti. 
Preštevilni navdušenci nad godbenimi melodi-
jami bodo namreč napolnili prostor, namenjen 
obiskovalcem, in uživali v njihovih izvedbah.

Letos so v goste povabili pevke vokalne sku-
pine Sončnice in pevce, ki sestavljajo uveljav-
ljeni Šaleški študentski oktet. Oboji bodo z gla-
sovi popestrili zvoke godbenega orkestra. Vodil-
na nit letošnjega koncerta, ki bo jutri ob 19. uri, 
bo glasba balkanskih narodov. Vse od Grčije do 
prelepe doline ob reki Savinji.

Benjamin Kanjir
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Z VLOGO PREKO EDAVKOV DO 10.000 EVROV NAGRADE

Po novem prijava v portal 
poenostavljena in brez 

certifikata
Davčni zavezanci lahko s Fi-

nančno upravo RS (Furs) poslu-
jejo preko finančnih uradov, za 
naše območje je pristojen urad v 
Velenju, ali pa v elektronski obli-
ki preko portala eDavki. Ker je za-
radi pridobitve certifikata in pre-
cej zapletene registracije portal 
uporabljalo le malo fizičnih oseb, 
je Furs pred kratkim poenosta-
vil registracijo in uvedel vstop v 
eDavke brez certifikata. Za do-
datno spodbudo zavezancem je 
nagradna igra, v okviru katere 
se bodo tisti, ki bodo do 5. febru-
arja oddali vlogo za uveljavlja-
nje olajšave za vzdrževane dru-
žinske člane preko eDavkov, lah-
ko potegovali za 10.000 evrov na-
grade.

Na Finančnem uradu Vele-
nje, ki je pristojen tudi za obmo-
čje Upravne enote Mozirje, so za 
odmero dohodnine za leto 2016 

v lanskem letu prejeli 8.250 vlog 
za vzdrževane družinske člane 
na papirju, preko portala eDavki 
pa nekaj manj kot 700 vlog. To je 
zelo malo, s pomočjo nagradne 
igre in poenostavljenega po-
stopka registracije, bi se to lah-
ko spremenilo. 

Zavezanec, ki med letom ni uve-
ljavljal olajšave, in tisti, ki želi med-
letno olajšavo spremeniti, mora 
vložiti vlogo najpozneje do 5. fe-
bruarja. Po novem mora posame-
znik pri registraciji v sistem eDav-
ki uporabiti le svoje ime in priimek, 
elektronski naslov, davčno števil-
ko in kot varnostni identifikator še 
številko informativnega izračuna 
dohodnine za preteklo leto. Za od-
dan obrazec preko eDavkov bo za-
vezanec dobil srečko, s katero se 
bo potegoval za nagrado v vred-
nosti 10.000 evrov.

TG

START UP PODJETJE 4FUN, D.O.O., NA TRG Z MOBILNO APLIKACIJO PRINTEE

Z nekaj kliki na telefonu do razvitih fotografij
Danes imajo pametni telefoni 

kakovostne fotoaparate, zato ve-
čino fotografij naredimo kar z nji-
mi. Posledično fotografije hrani-
mo le še na telefonih, računalni-
kih, prenosnih diskih ali jih delimo 
na družbenih omrežjih, pravijo čla-
ni mlade ekipe Printee, ki uporab-
nikom želi vrniti fotografske spo-
mine v fizični obliki. Prav zato so 

se v start up podjetju s sedežem v 
Mozirju, 4Fun, d. o. o., ki se ukvarja 
z razvijanjem mobilnih in spletnih 
aplikacij, odločili, da ponudijo sto-
ritev, s katero lahko uporabniki fo-
tografije razvijejo kar iz galerije te-
lefona in jih nato po pošti prejmejo 
na želeni naslov.

TRAJNI SPOMINI V OBLIKI 
FOTOGRAFIJ

»S prijatelji smo se pogovarjali, 
kako bi lahko fotografije, ki smo jih 
s telefoni naredili na morju, smu-
čanju, kakšnem izletu, na prep-
rost način natisnili in se tako izog-
nili možnosti, da jih za vedno izgu-
bimo. Ugotovili smo, da se s takšno 
težavo srečujejo tudi drugi, in nas-
tala je ideja za mobilno aplikacijo 
printee,« pojasni direktor podjetja 
Jure Lukač.

Aplikacijo, ki jo razvijajo od le-
ta 2016, naložite na svoj telefon, v 
galeriji označite fotografije in jih 
z enim klikom pošljete v aplikaci-
jo. Vnesete še svoj naslov in izbi-
ro plačila ter s klikom potrdite na-
ročilo. V ekipi Printee nato poskrbi-

jo, da so vaše fotografije natisnje-
ne in dostavljene na vaš naslov v 
nekaj dneh.

VČLANJENI V INKUBATOR 
SAVINJSKE REGIJE

Start up podjetja običajno v svo-
je delovanje vključijo nekaj lastne-
ga kapitala, ostala sredstva in zna-
nja pa iščejo predvsem s pomočjo 

razpisov in članstva v podjetniških 
inkubatorjih ali spodbujevalnikih, 
kot je Inkubator Savinjske regije. 
Lukač pravi, da je v Sloveniji dob-
ro poskrbljeno za mlada inovativna 
podjetja, ki želijo hiter preboj na tu-
je trge, saj podjetniški sklad letno 
objavi več razpisov. Tudi sami so se 
na omenjene razpise prijavili in bili 
dvakrat uspešni. Dobili so sredstva 
in hkrati kompletno podporo pri ra-
zvoju produkta.

»Ponosni smo, da smo v okvi-
ru zadnjega razpisa uspeli prepri-
čati investitorje ter komisijo, da so 
med močno konkurenco 19 podjetij 
v nas prepoznali resničen potenci-
al hitro rastočega podjetja,« še do-
daja Lukač.

V NEKAJ MESECIH RAZVITIH 
600.000 FOTOGRAFIJ

Trenutno je na voljo format 10 
x 15 cm v sijajni različici, saj je to 
najbolj razširjen format fotogra-
fij v Sloveniji, pa tudi v svetu. Čez 
čas bodo na voljo še drugi forma-
ti, uporabnik pa bo želeni format 
lahko enostavno izbral v aplika-

ciji. Po prvih mesecih delovanja 
si za uspeh štejejo, da jim je us-
pelo razviti aplikacijo, ki jo upo-
rablja že 25.000 Slovencev, z njo 
pa so razvili že več kot 600.000 
fotografij.

Poleg tega so s pomočjo upo-
rabnikov, ki želijo trenutke, uje-
te s telefonom, spremeniti v trajne 
spomine, v aplikacijo uvedli različ-
ne popravke in odpravili tehnične 
pomanjkljivosti. Pravijo, da je Slo-
venija s svojim dvomilijonskim tr-
gom idealno okolje za testiranje ter 
odpravo pomanjkljivosti pred vsto-
pom na večja tržišča. V podjetju so 
trenutno trije redno zaposleni, po-
godbeno pa sodelujejo z zunanji-
mi sodelavci na področju oblikova-
nja, marketinga in odnosov z jav-
nostmi.

PREBOJ V SOSEDNJE DRŽAVE IN 
NOVE STORITVE

V letošnjem letu želijo izves-
ti preboj na nove trge, hkrati bodo 
uporabnikom ponudili nekaj novo-
sti v sklopu celostne prenove apli-
kacije, ki bo še prijaznejša uporab-
nikom. Na podlagi povratnih infor-
macij bodo dodali možnost kreira-
nja printee fotoknjige, ki jo bo upo-
rabnik lahko naredil le z nekaj kliki. 
Druga novost bo možnost nakupa 
darilne škatlice printee box.

Fotografije s pomočjo aplikacije 
printee že sedaj lahko dostavljajo 
v 18 različnih državah. S svojo re-
šitvijo so prepričali tudi nemškega 
partnerja, ki bo v letošnjem letu z 
njimi sodeloval pri širitvi aplikaci-
je v sosednje države.

Barbara Rozoničnik

Mlada ekipa start up podjetja 4Fun, ki je razvila aplikacijo printee: 
Rok in Jure Matjaž ter Jure Lukač. (Fotodokumentacija 4Fun)
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OBČINSKI SVET LJUBNO

Denar za kulturo in šport zagotovljen 
Na zadnji lanski seji 21. decembra so ljubenski 

občinski svetniki v drugi obravnavi potrdili prora-
čun občine za letos. Sprejeli so tudi predlagana le-
tna programa kulturne in športne dejavnosti v ob-
čini. V obeh letnih programih so poleg financiranja 
določena pravila in pogoji, po katerih se bo delilo 
razpisana in ostala sredstva za obe področji.

K DEJAVNOSTIM KULTURE SODI TUDI 
KNJIŽNIČNA DEJAVNOST

V proračunu je za dejavnost na področju kul-
ture – sofinanciranje programov kulture v obči-

ni predvidenih 50.400 evrov, in sicer za transfe-
re neprofitnim organizacijam in ustanovam, od 
tega za sofinanciranje programov Javnega skla-
da RS za kulturne dejavnosti, izpostava Mozirje 
1.900 evrov in 35 tisoč evrov za Javni zavod Knji-
žnica Mozirje. 13.500 evrov se predvideva za so-
financiranje izvajalcev programov ljubiteljskih 
kulturnih dejavnosti.

PREDNOST SOFINANCIRANJU ŠPORTNE 
DEJAVNOSTI OTROK IN MLADINE 

Skupno je za izvajanje športnih programov 

predvidenih 28.400 evrov. Večino denarja, ki bo 
šel v tem letu iz ljubenskega proračuna za špor-
tne programe in projekte, je namenjenega de-
javnosti otrok in mladih, in sicer kar 49 odstot-
kov celotnega zneska, to pomeni skoraj 14.000 
evrov. 

Za šport in rekreacijo odraslih občanov je re-
zerviranih malo manj kot 4.000 evrov. Za po-
membnejše občinske športne prireditve so na-
menili nekaj čez 5.000 evrov, za izobraževanja in 
delovanje športnih društev pa okoli 5.400 evrov. 

Marija Lebar

OBČINA NAZARJE

Na cesti v Kokarjah 
odstranili plaz 

Za zavarovanje ceste so poskrbeli z 
betonsko-skalno zložbo, dela bodo 

nadaljevali spomladi. 
(Fotodokumentacija Občine Nazarje) 

Med neurjem, ki je našo dolino prizadelo sre-
di decembra, je bilo poškodovane veliko cestne 
in ostale občinske infrastrukture. Med drugim je 
plaz v Kokarjah delno zasul cesto proti tamkajšnji 
cerkvi. Občina se je odločila plaz sanirati, saj bi 
ta lahko polzel dalje ob vsakem večjem deževju.

V prvi fazi urejanja plazu je občina naročila iz-
vedbo opornega zidu. Ta je narejen v kamen be-
ton zložbi, napravljeno pa je tudi odvodnjavanje. 
Ob tem so ob cesti, ki je ozka in strma, delno od-
kopali oziroma odstranili brežino. To bodo v spo-
mladanskih mesecih uredili na način, kot ga upo-
rabljajo vodarji za brežine rek, da bo tako prepre-
čeno plazenje in zagotovljena prevoznost ceste.

Marija Lebar

OBČINSKI SVET SOLČAVA 

Sprejeli posodobljen pravilnik o 
nadomestilu za stavbna zemljišča

Solčavski občinski svetniki so potrdili novi odlok. (Fotodokumentacija Občine Solčava) 

Na decembrski seji so solčavski občinski 
svetniki med drugimi točkami dnevnega reda 
obravnavali in potrdili spremenjen odlok o na-
domestilu za uporabo stavbnih zemljišč (NUSZ) 
v občini. Obrazložitev za spremembe je predsta-
vila županja Katarina Prelesnik, svetniki so me-
nili, da je predlagani odlok ustrezen in ga so-
glasno potrdili.

DO SEDAJ VELJAVNI ODLOK 
IZ LETA 2001

Županja je povedala, da je ministrstvo za 
okolje in prostor pozvalo vse občine, ki nimajo 
ustreznih pravnih podlag za odmero NUSZ, da 
do konca decembra zagotovijo skladnost svojih 
dokumentov z veljavnimi pravnimi podlagami, 
ki veljajo od razveljavitve zakona o nepremični-
nah. Takih občin je bilo v Sloveniji 113. 

Občina Solčava je uporabljala odlok iz leta 

2001. Zaradi omenjenih zakonskih sprememb 
je bilo odlok potrebno prilagoditi in posodobiti. 

ZA ČIMBOLJ NEMOTEČ PREHOD 
Županja je povedala: »Pri pripravi novega od-

loka o NUSZ smo, kolikor se je le dalo, sledili do-
ločilom obstoječega odloka tako, da bi bil za 
zavezance prehod na nov način čim blažji. Pri 
določitvah posameznih točk smo se ozirali tu-
di na občine iz naše doline. Kot se je izkazalo, 
imamo v večini primerov določeno nižje števi-
lo točk kot druge občine. Predlagamo tudi, da 
vrednost točke za NUSZ ostane nespremenjena, 
to je 0,001682 evra.«

S spremembami odloka o NUSZ se bodo gle-
de na sedanji odlok prihodki občine s področja 
NUSZ povečali za približno 10 odstotkov. Svetni-
ki so sprejetje novega odloka soglasno potrdili. 

Marija Lebar
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ZIMSKO-LETNI TURISTIČNI CENTER GOLTE

Mali vinski salon uspel kljub slabemu vremenu

Predstavniki slovenskih vinarjev v družbi z zadovoljnim direktorjem družbe Golte Lukom 
Pauličem (desno) (foto: Jože Miklavc)

V soboto, 13. januarja, ko je bilo na smučiščih 
centra na Golteh nekaj manj smučarjev, kot jih 
je običajno v boljšem vremenu, je posebno do-
gajanje v dnevnem salonu nudilo dodatno izku-
šnjo in zabavo s petimi priznanimi slovenski-
mi vinarji. Tako je na svoje prišlo tudi več ho-
telskih gostov, ki se niso spopadli z gosto meglo 
na smučiščih. Vinski festival na snegu, kot so or-
ganizatorji poimenovali tradicionalno srečanje s 
pridelovalci vin in kletarji, je po mnenju ekipe 
gostincev in direktorja družbe Golte Luka Pau-
liča dobro uspel.

S TRADICIJO BODO NADALJEVALI
Svoja odlična vina so ponudili Hiša vina Do-

ppler iz Maribora, Vina Marof iz Mačkovcev v 
Radgonskih Goricah, Zlati Grič iz Slovenskih 
Konjic, Vina Kobal iz Štanjela ter Kristančič 
iz Dobrove v Brdih. Vsi so po dostopni »višin-
ski« ceni ponujali več različnih vin in penino, 
po odzivu obiskovalcev sodeč najboljše za raz-
lične priložnosti. Mnogi obiskovalci in smučar-

ji so povratek v dolino odložili za uro ali dve, da 
so ob hotelski ponudbi hrane doživeli prijetno 
degustacijo. 

V BODOČE SPET NEKAJ ZGORNJESAVINJSKE 
KULINARIKE?

Pravo vzdušje v toplem zavetju hotela je nas-
talo zgodaj popoldne in trajalo do četrte ure, ko 

so ponudniki stočili večino predvidene rujne ka-
pljice. Obiskovalci so po izjavah nekaterih pogre-
šali nekaj dodatne kulinarike, ki bi lahko bila kot 
že včasih dobra promocija gostincev in kmetij 
Zgornje Savinjske doline. Mali vinski salon je ta-
ko prestal nadaljevanje nekdanje ponudbe Gol-
te gourmet, ideja pa ostaja velik izziv v prihodnje.

Jože Miklavc

OBČINSKI SVET REČICA OB SAVINJI 

Potrjena programa izvajanja kulturne in športne dejavnosti 
Na seji, ki je potekala zadnji decembrski 

četrtek, so člani rečiškega občinskega sve-
ta poleg potrditve proračuna v drugem bra-
nju določili zneske, ki bodo namenjeni za iz-
vajane letnih programov kulture in športa v 
občini. Sredstva lahko proračunski porabni-
ki prejmejo na osnovi javnih razpisov, ki jih 
bo pripravila občinska uprava na podlagi 
veljavnih pravilnikov oziroma odlokov. Obe 
točki so svetniki sprejemali po skrajšanem 
postopku. 

KONČNI ZNESEK VIŠJI ZA DESET ODSTOTKOV
Za programe in projekte v kulturi je v letu 

2018 rezerviranih 10.700 evrov. Na osnovi zbra-
nih pripomb je glede na plan v prvem branju 
proračuna sedaj končni znesek višji za de-
set odstotkov, je povedal župan Vinko Jeraj. V 
skupni znesek so všteti tudi stroški izobraže-
vanj tako za ljubiteljsko kulturo kot izobraževa-
nje za godbeništvo. Poleg tega bo šlo iz prora-
čuna še 1.170 evrov za stroške in 1.500 evrov za 
mozirsko izpostavo Javnega sklada RS za kul-

turne dejavnosti. V zgornjem znesku niso vš-
teta sredstva, namenjena za knjižnično dejav-
nost v višini 33.230 evrov. 

12.650 EVROV ZA ŠPORT
Za športne dejavnosti je znesek za letos 

12.650 evrov. Od tega je športni vzgoji otrok in 
mladih namenjenih 630 evrov, za športno rekre-
acijo 510 evrov in za delovanje društev zvez in 
zavodov, povezanih s športom 11.510 evrov.

Marija Lebar

KOMENTIRAMO

Je festival že vsaka »mala malica«?

Ob spremljanju dogodkov in pri-
reditev ter poročanju o njih se re-
dno srečujemo s famoznim poj-
mom festival. Ta tujka je res že ze-
lo udomačena, tudi v skrajšani iz-
vedbi »fest«, a je le redkokdaj pri-
merno uporabljena. Ko priredite-

lji, predvsem tudi v oglasnih spo-
ročilih, poizkušajo poudariti po-
membnost z uporabo tujk, je že kar 
nevzdržno, da se lepe slovenske be-
sede opušča in imena sp-ejev, firm, 
družb, novih blagovnih znamk, celo 
literarnih pojmov, glasbenih stvari-
tev, imena ansamblov ter javnih pri-
reditev poneumlja, nemalokdaj tudi 
v povsem zgrešenem pojmovanju. 

Menim, da bi lahko dogodke mir-
no poimenovali po vsebini in z lepi-
mi domačimi besedami. Slovar slo-

venskega knjižnega jezika nas po-
duči, da je festival večdnevna prire-
ditev, ki omogoča pregled dosežkov 
na določenem področju, na primer 
na področjih kulture, glasbe, kulina-
rike idr. Nikakor pa ta pojem ni pri-
meren za poimenovanje dvourne 
predstavitve treh vrst dobrega vina, 
večerne degustacije zgornjesavinj-
skih rezancev, ponudbe semen, de-
gustacije salam, razstave starih mo-
delov traktorjev ipd. 

Najbrž neubranljivo je, da bodo 

razni projekti, kot so Flosfest, be-
erfest, (svetovni) festival pražene-
ga krompirja, ohranili imena, saj 
imajo dolgoletno tradicijo. Festiva-
lu jabolčne pite pa bi mirno lahko 
pridali kar domače ime pokušina 
štrudla. Vikipedija nas opominja, 
da obstoja tudi že ime »kvazi festi-
val«, kar pa bi lahko imeli v mislih 
vsakič, ko bi radi iz ponudbe male-
ga narezka konjske salame naredi-
li sloveče ime »Ihahafest«.

Jože Miklavc
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Zgodovina in narodopisje

Piše: Aleksander Videčnik

Šolstvo v Gornjem Gradu v preteklosti

V Robanovi hiši je igranje citer dolgoletna 
tradicija, igral jih je tudi moj sogovornik 

Franc Roban. 
(Fotodokumentacija Savinjskih novic)

Kmetovanje na Robanovi domačiji nekoč

Gornji Grad je bil nekoč sedež sreza in vseh 
srezkih uradov. Seveda je bogata zgodovina tis-
ta, ki daje Gornjemu Gradu posebno obeležje. 
Stare trške pravice so bile posledica mogočnih 
fevdalnih gospostev, ki so se skozi čas spremi-
njala in preoblikovala ter tako ali drugače uve-
ljavljala svojo ekonomsko in politično moč. Še 
danes je v kraju mogoče zaslediti sledi prete-
klosti.

PRVA JAVNA ŠOLA LETA 1804
Če sežemo nekoliko nazaj v preteklost, je sli-

ka gornjegrajskega šolstva zelo pestra. Po c.kr. 
odredbi iz leta 1785 učitelj na deželi naj ne bi 
prejemal manj kot 130 forintov letno, učiteljski 
pomočnik pa 70 forintov. Iz starih listin je raz-
vidno, da je bila plača učitelja 130 forintov po-
ravnana iz sredstev patronata škofijske upra-
ve v Gornjem Gradu. To potrjujejo tudi listine 
c.kr. okrožnega urada v Celju z dne 18. novem-
bra 1803. 

Iz tega je mogoče sklepati, da v Gornjem Gra-
du do leta 1803 ni bilo javne ljudske šole. Verje-
tno so mladino pred tem poučevali cerkovniki 
oziroma duhovniki. Iz podatkov iz šolske kroni-
ke izhaja, da je bila javna šola ustanovljena leta 
1804. Kot prvi učitelj se navaja Franc Simonetti. 

IZBOLJŠEVANJE POLOŽAJA UČITELJEV
V prvih letih obstoja šole se je učiteljstvo za-

radi nizkih prejemkov hitro menjalo. V letu 1819 
so se plače učiteljev zvišale na 250 forintov. Li-
stine iz leta 1824 dokazujejo, da je prejemal uči-
telj, ki je istočasno opravljal cerkovniške posle, 
od groba še šest forintov. Podatki iz leta 1833 go-
vorijo o 48 šoloobveznih otrocih. To število se je 
nato iz leta v leto povečevalo. 

Po burnem letu 1848 se je položaj učiteljev 
nekoliko izboljšal. Šole so bile bolj razširjene, iz-
obrazba učiteljev je postajala vse bolj pomemb-
na. Leta 1897 je bil Gornji Grad z odločbo dežel-
nega sveta razporejen v tretji plačilni razred, kar 
je pomenilo letno plačo za učitelja 500 forintov. 
Pozneje so se ti dohodki še zviševali. 

Podatki iz kronike omenjajo leto 1903 kot za-
četek uvajanja slovenskega jezika v uradovanje 
in občevanje na šoli. 5. aprila 1910 je bila usta-
novljena ambulantna šola v Šokatu. Kot prvi uči-
telj se omenja Ignac Šijanec.

V šolskem letu 1910/1911 je postala šola v Gor-
njem Gradu štirirazredna. V kraju ni bilo primer-

ne stavbe, zato so bile učne »sobe« večinoma 
v graščini. Zadnja kolavdacija novozgrajene-
ga šolskega poslopja je bila leta 1911. Tako lah-
ko smatramo, da je bila takrat (zdaj stara) šol-
ska stavba povsem gotova.

ŠOLA V GORNJEM GRADU PRED DRUGO 
SVETOVNO VOJNO

Omeniti kaže še to, da je po smrti nadučitelja Mi-
haela Dediča prevzel vodenje šole dotedanji učitelj 
na tej šoli Franc Kocbek. Po njem se sedaj imenuje 
šola v Gornjem Gradu. Slovel je kot neustrašen bo-
rec za ohranjanje slovenskega značaja naših pla-
nin in kot ustanovitelj Savinjske podružnice Slo-
venskega planinskega društva v Mozirju.

Šola je tik pred drugo svetovno vojno imela 
štiri razrede, vpisanih je bilo 165 otrok. Na ma-
tični šoli v Gornjem Gradu so bile zaposlene šti-
ri učne moči, na ambulantni šoli v Šokatu pa je 
učil en prosvetar. Šolski knjižnici sta bili dobro 
založeni, saj sta šteli 245 knjig. Učiteljska knji-
žnica je razpolagala s 625 knjigami, okrajna uči-
teljska knjižnica pa kar z 2.130 primerki.

Podatki, navedeni v tem prispevku, so bili v 
Savinjskih novicah objavljeni leta 1979, izvirajo 
pa iz dokumentov slovenskega šolskega muze-
ja v Ljubljani. Po besedah nekdanjega šolskega 
upravitelja Jožeta Tratnika je bila kronika osnov-
ne šole v Gornjem Gradu ob začetku vojne leta 
1941 uničena.

Že od 15. stoletja se da slediti Robano-
vo kmetijo v Robanovem kotu, obstajala pa 
je najbrž že prej. Nekoč je zajemala kar 584 
hektarov površine. To ogromno posest je ob-
delovalo kakih 18 ljudi. Pri tem je treba upo-
števati, da so velik del površin predstavljale 
planine in gore.

KORISTNA ŽIVINOREJA
Pri hiši je bilo okrog dvajset glav goveje živi-

ne in okoli sto ovac, imeli pa so tudi okrog tride-
set koz, se je leta 1980, ko sem z njim opravil raz-
govor, spominjal tedanji gospodar Franc Roban. 
S kozami so dobro izkoriščali pašo, kozliči pa so 
bili sestavni del prehrane. Koze so molzli, iz mle-
ka so pripravljali dober sir, v »dežah« pa so oh-
ranili »sirnek«. 

Zaradi pomanjkanja pastirjev so pozne-
je koze opuščali. Roban se je spominjal, da 
je pri njih nazadnje pasel pastir Tomaž Pre-
lesnik, ki so ga nazivali kar kozar. Pasli so na 
Grofički in drugih planinah. Ovce niso potre-
bovale pastirja. Včasih je bilo treba pogleda-
ti za njimi in jim prinesti sol. Ljudje so rekli, 
da se ovce »solijo«. Kozliče in ovce so sprva 

PREDELAVA VOLNE 
Ovce so še posebej cenili zaradi volne. Imeli 

so nekaj črnih ovac, da je bila volna siva. Volna 
se je predla doma. Ko je bila preja pripravljena, 
so poklicali tkalca, ki je v hiši tkal na »mrdah«, 
kot so imenovali statve. Tako blago so imenova-
li »sukno«, medtem ko so blago, tkano iz lanu in 
volne, imenovali »rašovna«. 

Tkanino so potem dali »vauhati«. To je bil po-
stopek oplemenitve in zgostitve. Vsaka hiša je 
torej za svoje potrebe krila blago iz lastnih vi-
rov. Pa še zdravo je bilo, je poudaril Roban, saj 
je »dihalo«. 

PREDELAVA LANU
Gojili so tudi lan, da so lahko iz njega pripravi-

li laneno prejo. Delali so platno in vrvi. Ko je bilo 
pripravljeno sukno in platno, so poklicali kroja-
ča na dom (šel je v »štiro«). Ta je potem izgotovil 
potrebna oblačila in srajce. Z lanom je bilo dosti 
dela. Sušilnico so imenovali »frnaže«.

Ljudje so takrat pri opravkih v bližini hiše no-
sili cokle, poznali pa so tudi cokljače, to so bi-
li čevlji z lesenim podplatom, ki je bil podkovan, 
tako da je močno ropotalo, ko so hodili. 

porabili za hrano doma, ko pa se je v Logar-
ski dolini začel razvijati turizem, so jih mno-
go prodali tja. 
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Zimzelenke zelene tudi pozimi

V zimskem času narava počiva in z našimi vr-
tovi se v tem času ne ukvarjamo, zlasti če je po-
krit s snežno odejo. Pogled na gole veje listopa-
dnih dreves in grmovnic nam običajno ne vzbu-
ja posebnega veselja. Vendar, če naravo na-
tančneje opazujemo, lahko tudi pozimi odkrije-
mo lepoto, ki se nam kaže čista, brez odvečnih 
»dodatkov«. 

POZIMI DRAGOCENE ZIMZELENE 
RASTLINE

Zimzelene rastline poživijo vrt tudi pozimi. 
Med grmovnicami je množica zimzelenih vrst in 
sort, ki prav dobro prenašajo naše zime in tvo-
rijo zanimive strukture, ki jih zaradi lepot cveto-
čih grmovnic v poletnem in spomladanskem ča-
su ne opazimo. Vrt, ki se ne bi spreminjal, bi bil 
strašno dolgočasen. Tako od pomladi do jeseni 
bolj pridejo do izraza spreminjajoče se barvite 
grmovnice in trajnice. Pozimi pa so bolj drago-
cene zimzelene rastline, saj pomagajo pri ohra-
njanju strukture na vrtu. 

RAZNOLIKI IGLAVCI
Zamislite si vrt, ki je zasajen s samimi zelnati-

mi trajnicami in enoletnicami. Takšen vrt bi po-
zimi postal zapuščena ravnica. Zimzelene rastli-

ne na to zimsko puščobo vnesejo barvo in raz-
gibanost. Prvo, kar nam pride na misel ob zim-
zelenih rastlinah, so seveda iglavci. Pri teh ima-
mo na voljo celo paleto oblik in velikosti rastlin. 

Iglavci se pojavljajo v stebričastih (Juniperus 
communis »Hibernica«), pritlikavih (Thuja occi-
dentalis »Robusta Nana«) in plazečih (Juniperus 
chinensis »Pfitzeriana Aurea«) oblikah. Tudi igli-
ce so v pisanih odtenkih – od modrikaste do ru-
meno zelene barve. Med zimzelenimi rastlinami 
najdemo tudi številne listavce, kot sta lovoriko-
vec (Prunus laurocerasus) in bodika (Ilex aqui-
folium). 

RAZGIBANOST ZASADITVE 
… lahko dosežemo z raznolikostjo oblik rastlin 

in odtenki njihovega listja. Grmičke pušpana 
(Buxus sempervirens) in tise (Taxus baccata), 
ki so oblikovane na kroglaste oblike, posadite 
v »otočke«, med katerimi se bo raztezalo nekaj 
praznega prostora. Za bolj svetle odtenke zele-
ne barve posadite še pritlikav klek (Thuja occi-
dentalis »Danica«). Če želite nekoliko bolj verti-
kalno razgibano zasaditev, posadite še kakšen 
stebričasti brin (Juniperus communis »Hiberni-
ca«) ali pušpan vzgojen na steblo. 

MEDITERANSKI VRT
Ogromno zimzelenk srečamo na počitni-

cah ob morju, zato si lahko z njimi ustvari-
mo manjši mediteranski vrt. Da polepšamo 
takšen vrt, v ozadje posadimo lovor (Lau-
rus nobilis), ki bo poleg okusnih listov tvoril 

ozadje zasaditve. Poleg njega lahko posadi-
mo nekoliko nižji in bolj čokat lovorikovec, saj 
imata obe rastlini lepe temno zelene svetlika-
joče liste. Lovorikovec vam bo spomladi za-
cvetel z belkastimi in omamno dišečimi cve-
tovi. 

Spredaj v gredico posadimo še kakšno di-
šavnico. V osrednjem delu grede pa posadimo 
grmičke sivke (Lavandula angustifolia »Hidco-
te Blue«). Sivko kombiniramo z bilnico in ste-

belnimi vrtnicami. Naj opozorim, da lovor in 
rožmarin pri nas na prostem ne preživi zime. 
Takšno zasaditev si lahko privoščimo le, če ži-
vimo ob morju. Lahko pa te rastline posadimo 
z ločki vred spomladi in jih jeseni damo prezi-
mit na toplo. 
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SOLČAVSKO

Leto 2017 prineslo nov porast 
turistov, leto 2018 bo nov izziv

Turizem v Sloveniji je v porastu, 
tako vsaj kažejo podatki za zad-
nja štiri leta. Lansko leto je bilo 
namreč za slovenski turizem če-
trto zaporedno rekordno leto, za-
beleženih je bilo že blizu 12 milijo-
nov turističnih prenočitev. Že v le-
tu 2014 je bila med petnajstimi slo-
venskimi občinami z največ pre-
nočitev z domačimi in tujimi go-
sti tudi Solčava, kot edina zgor-
njesavinjska občina. In kot kažejo 
podatki Centra Rinka, je bil visok 
trend turističnih obiskov zabeležen 
tudi v letu 2017.

V lanskih 11 mesecih je 
Solčavsko obiskalo preko 9.200 
gostov, kar je za 1.200 več kot v le-

tu 2016. Še vedno narašča tudi šte-
vilo tujih gostov, lani jih je bilo že 
40 odstotkov, kar je za osem od-
stotkov več kot predlani. Kot ka-
žejo podatki, je bilo Solčavsko, kar 
se tiče tujih turistov, v lanskem letu 
najbolj priljubljeno med Španci, Ni-
zozemci, Američani in Kanadčani. 

Najbolj obiskani so bili pole-
tni meseci, največji obisk je bil v 
avgustu. Gostje so ustvarili pre-
ko 19 tisoč nočitev, od tega slabih 
60 odstotkov tuji. Se pa povprečni 
čas bivanja gostov zadnje obdob-
je krajša, kar za solčavske turistič-
ne delavce zagotovo pomeni izziv 
za v prihodnje.

TG

GURMANSKI DOGODEK V HOTELU PLANINKA NA LJUBNEM OB SAVINJI

Kulinarika z Michelinovo zvezdico nagrajenega kuharja 
iz Bruslja

Tik pred novim letom je z izbra-
nimi kreacijami ter specialitetami 
v restavraciji ljubenskega hotela 
Planinka navduševal chef Erik Lin-
delauf iz Michelinove restavracije 
La Truffe Noire iz Bruslja. To je bil že 
njegov drugi delovni obisk Planin-
ke, prav gotovo pa ne zadnji, tako 
v kuhinji Planinke kot v Zgornji Sa-
vinjski dolini se namreč počuti od-
lično. Tukaj je preživljal tudi nepo-
zabni dopust, in kot je povedal, se 
vedno rad vrača.

ZA EN DAN PREVZEL KUHINJO 
Chef Lindelauf, z Michelinovo 

zvezdico nagrajeni kuhar, je za en 
dan prevzel kuhinjo v restavraci-
ji Planinke in gostom dokazal, kaj 

je to perfekcija. Vse jedi so bile tok-
rat začinjene s tartufi iz Francije, ki 
jih je prinesel s sabo. Pravih tartu-
fov namreč ni lahko dobiti, njihova 
cena pa se za kilogram začne pri 
dobrih tisoč evrih.

Šesthodni meni je pri vseh je-
deh vseboval tartufe. Pri predjedi v 
namazu, kasneje s polnjenimi ravi-
oli s tartufi, pa s prelivom nektar-
ja iz tartufov. Ta redka, a dragoce-
na gomoljnica je osvojila gurmane, 
ki so bili nad ponudbo navdušeni.

SODELOVANJE, KI BO ŠE TRAJALO
Poznanstvo chefa Lindelaufa s 

Heleno in Tomažem Žerovnikom, 

lastnikoma hotela, sega nekaj let 
nazaj v Bruselj. Tam ga je Hele-
na spoznala v restavraciji, kjer de-
la, ona pa je dobila priložnost, da 
je dva tedna pomagala in se uči-
la skrivnosti velikih šefov kuhinje.  
Kasneje sta tako Lindelauf kot nje-
gov šef obiskala Planinko in sedaj 
nanje prenašata svoje znanje in še 
ga bosta z veseljem, je povedala 
Žerovnikova.

NAČRTUJEJO GALA 
VEČERJE

Tudi v prihodnje si želijo pripra-
viti več kulinaričnih dogodkov, naj 
bo to s chefom Lindelaufom, pri-
znanimi slovenskimi šefi ali njiho-
vim šefom kuhinje Zdravkom Ro-

bičem, ki ima veliko željo po izpo-
polnjevanju in delu na višjem ni-
voju kulinarike. Gala večerje bi po-
pestrili z glasbeniki in tako gostom 
pričarali še večje zadovoljstvo.

Z VIŠJO KULINARIKO IZSTOPILI IZ 
POVPREČJA

Pred letom in pol so se v Pla-
ninki preusmerili v višjo kulinari-
ko. Lastnika sta se namreč odloči-
la, da želita nekaj, s čimer bo resta-
vracija izstopala iz povprečja in ta-
ko privabila več obiskovalcev. Od-
ločitev je bila pravilna, saj jih vse 
več gostov obiskuje zaradi kulina-
rične ponudbe. Je pa res, da je za 

Šef kuhinje v Planinki Zdravko Robič (levo) z velikim veseljem 
sprejema nova znanja od z Michelinovo zvezdico nagrajenega 

kuharja Erika Lindelaufa (desno). Zasluga za to pa gre lastnikoma 
hotela Planinka Heleni in Tomažu Žerovniku. (Foto: Štefka Sem)

Za predjed je chef Erik Lindelauf pripravil mariniranega lososa s 
kremnim namazom tartufov in praženimi sezamovimi semeni. 

(Foto: Štefka Sem)

vsako stvar potreben čas in dober 
glas, je dodala Žerovnikova.

SLADICA S HRUSTLJAVO 
SKAKALNICO

Med hotelskimi gosti preko po-
letja beležijo največ ribičev, po-
zimi športnikov. Vedno so priso-
tne tudi družine, ki želijo v mir-
nem okolju uživati prosti čas. Ve-
lik poudarek zato dajejo lokalnim 

jedem ter lokalno pridelani hrani. 
Ker so le streljaj oddaljeni od slo-
vite skakalnice, kjer se vsako le-
to pomerijo najboljše smučarske 
skakalke na svetu, so njihovi po-
nudbi dodali sladico jabolčno ro-
žo s hrustljavo skakalnico. Prav 
gotovo bo le-ta teknila tudi ska-
kalkam, ki bodo v kratkem zase-
dle njihove sobe.

Štefka Sem



Savinjske novice št. 3, 19. januar 201816

Kultura

SOFINANCIRANJE NAJBOLJŠIH PROJEKTOV LJUBITELJSKE KULTURE 
ZA LETO 2018

Do 12. februarja kulturnikom 
priložnost za pridobitev 

sredstev
Javni sklad RS za kulturne de-

javnosti je objavil javna razpisa za 
sofinanciranje kulturnih projektov. 
Prvi (PR 2018) je namenjen izbo-
ru kulturnih projektov na področju 
ljubiteljskih kulturnih dejavnosti, 
drugi (Etn 2018) pa izboru kultur-
nih projektov na področju različnih 
manjšinskih etničnih skupnosti in 
priseljencev v Sloveniji.

Ciljna skupina kandidatov za PR 
2018 so slovenska kulturna društva 
in njihove zveze ter krovne organi-
zacije v kulturi za kulturno delova-

nje Slovencev, ki živijo v zamejstvu. 
Vrednost razpisa znaša okvirno 
337.960 evrov. Etn 2018 pa je name-
njen kulturnim društvom in njihovim 
zvezam, zasebnim zavodom in dru-
gim nevladnim organizacijam s sta-
tusom pravne osebe zasebnega pra-
va ter ustvarjalcem z veljavnim sta-
tusom samozaposlenih v kulturi. Sle-
dnji razpis je vreden 160 tisoč evrov. 
Oba javna razpisa bosta odprta do 12. 
februarja, podrobneje sta predsta-
vljena na spletni strani www.jskd.si.

TG

VESELI VEČER V NOVI ŠTIFTI

Ob glasbi veselja nikoli ne 
manjka

Nastopajoči so obiskovalce popeljali v praznične dni. (Foto: Štefka Sem)
V mesecu decembru se na novo-

štiftnem odru tradicionalno zberejo 
učenci podružnične osnovne šole 
Nova Štifta in drugi okoliški talenti, 
ki v prazničnem času pod okriljem 
Kulturnega društva Lojzeta Savin-
ška pripravijo prijeten veseli večer.

Učenci so pripravili venček reci-
tacij in pesmi, povezanih z zimo in 
praznovanjem. Nastopili so še har-
monikarji Vid Poiškruh, Mark So-
vinšek ter Jani in Klemen Lampreč-
nik. Ob zvokih kitare je zapela Nika 
Praznik, na violino je zaigrala Polo-
na Kerznar. Prvič, a najbrž ne zad-

njič, sta skupaj zaigrala Tilen Mlač-
nik na harmoniko in Marcel Ugov-
šek na kitaro.

Prepeval je cerkveni zborček, ki 
se mu je pridružil kvartet Deteljica. 
Odpeli so njihove najljubše pesmi. 
Za konec sta besedo dobila doma-
či ansambel Mika Nas in družina 
Zavolovšek, ki sta s polkami pog-
nala kri po žilah vsem obiskoval-
cem. Brez Golice tudi ni šlo, skupaj 
so jo odigrali vsi ta večer nastopa-
joči glasbeniki. Prireditev je pove-
zovala Eva Černevšek.

Štefka Sem

MODNA OBLIKOVALKA TEA POLIČNIK

V Ljubljani na tednu mode predstavila kolekcijo zimskih plaščev

Tea Poličnik (levo) je mlada modna oblikovalka, ki se je s svojimi 
kreacijami predstavila na modnem dogodku Fashion week 

Ljubljana. (Fotodokumentacija TP)

26-letna Nazarčanka Tea Po-
ličnik zaključuje študij na fakulte-
ti za dizajn, smer tekstilije in obla-
čila. Že od malega jo spremlja želja 
po oblikovanju, lani pa je na ted-
nu mode Fashion week Ljubljana 
predstavila svojo kolekcijo zimskih 
plaščev.

NAVDIH ZA KOLEKCIJO NAŠLA V 
50-IH LETIH

Modna revija Fashion week je 
potekala v Garažni hiši Kozolec, 
kjer se je Tea predstavila s kolek-
cijo zimskih plaščev, navdih zanje 
pa našla v trendih iz 50-ih let. Ra-
da preizkuša različne materiale, z 
različnimi prepleti pa ustvarja dru-
gačne strukture in dizajne oblačil. 
V kolekciji plaščev je veliko nabor-

kov, gub, volanov in robčkov … Pre-
senečena in hkrati vesela je bila 
zelo pozitivnega odziva: »Šele, ko 

in veselje do oblikovanja. »Zani-
majo me drugačne stvari, ne ma-
ram suhoparnosti. Z nekaj detajli 
lahko celotna podoba zasije v pov-
sem drugačni luči,« še dodaja mla-
da oblikovalka.

TEINE KREACIJE LAHKO 
SPREMLJAMO NA NJENI FB 

STRANI
Za dokončanje študija Tei manj-

ka še diploma, praktični del bo op-
ravila pri svoji mentorici Mateji Be-
nedetti, uspešni slovenski obliko-
valki z mednarodnimi izkušnja-
mi. Tein dizajn je ženstven, a hkra-
ti drzen, rada posega po pastelnih 
barvah. Je velika ljubiteljica lažjih 
materialov, takšnih, ki plapolajo in 
se ovijajo okrog telesa.

Tujina zanjo predstavlja izziv, 
vendar zaenkrat deluje v Ljublja-
ni. Če se ponudi priložnost, rada 
obišče kakšen sejem mode onkraj 
slovenskih meja, sicer pa prvi stik 
z novostmi v modni industriji do-
bi preko spleta. Teine kreacije lah-
ko občudujemo tudi na njeni face-
book strani, v prihodnje pa si želi 
ustvarjati v svojem podjetju.

Barbara Rozoničnik

si v zaodrju, začutiš pravi utrip mo-
dne revije. Nekaj najlepšega je, ko 
se po pisti sprehodijo manekenke 
s tvojimi kreacijami.«

ŽELJA PO OBLIKOVANJU IN 
USTVARJANJU

Že od majhnega se je rada lepo 
oblačila, za skoraj vsak dogodek so 
bile potrebne prav posebne pripra-
ve. Za njene starše to včasih ni bi-
lo najlažje, vendar sta jo mama in 
oče razumela in podpirala, saj sta 
pri njej kmalu zaznala nadarjenost 
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KOLEDNIKI KULTURNEGA DRUŠTVA JURIJ OBISKALI MOZIRJANE

Za tradicijo in dober namen od hiše do hiše

Mozirski koledniki so prepevali od hiše do hiše, prinašali dobre želje 
in blagoslavljali domove. (Foto: Benjamin Kanjir)

Koledniki Kulturnega društva Ju-
rij Mozirje pod vodstvom Jureta Re-
penška so v času med 4. in 6. janu-
arjem v Mozirju in okolici obiskali 
okoli 200 gospodinjstev. Na kole-
dovanju so s sabo prinašali tradi-
cijo, veselo oznanilo, dobre želje in 
še bolj dober namen, saj so s svo-
jim dejanjem zbirali prostovoljne 
prispevke, ki jih nato razdelijo po-
moči potrebnim.

Že 20 let pa fantje vokalne sku-
pine Mozirski koledniki v času 
pred praznikom treh kraljev pri-
dno koledujejo. Tri popoldneve in 

dolge hladne večere obilen zalo-
gaj terja od njih veliko dobre vo-
lje, poznavanja pravega namena 
in konec koncev darovanja svoje-
ga prostega časa. A slednjega jim 
ni težko odškrniti, saj jih ob pesmi 
povezuje dober namen zbiranja 
prostovoljnih prispevkov za raz-
lične, pomoči potrebne skupine 
ljudi. Letos tako zbrana sredstva 
so razdelili med misijonarje, za 
župnijo in župnijsko Karitas, dru-
žine z več otroki in sestre klarise 
v Nazarjah.

Benjamin Kanjir

OSNOVNA ŠOLA LJUBNO OB SAVINJI

Na srečanje povabili nekdanje zaposlene 

Ravnatelj mag. Samo Kramer je upokojencem šole spregovoril o novostih in prenovi 
prostorov. (Foto: Štefka Sem)

Decembra so se na ljubenski osnovni šo-
li zbrali učiteljice, vzgojiteljice, kuharice, čistil-
ke, računovodkinja in hišnik, ki so že upokoje-
ni. Na povabilo ravnatelja mag. Sama Kramer-
ja so se udeležili srečanja s kulturnim progra-
mom in kosilom. 

Ravnatelj jim spregovoril o novostih na šo-
li in prenovi prostorov. Hkrati se jim je zahvalil 
za vse, kar so v svojih poklicnih letih storili za 
šolo in kraj. 

Nagovorila sta jih tudi župan Franjo Naraločnik 
in predsednica sindikata na šoli Špela Mavrič. Po-
vabljenci so uživali v predstavi šolarjev Pika No-
gavička in nastopu Maksa Kralja na harmoniko 

GORNJEGRAJSKA ŠOLSKA PEVSKA ZBORA V BENEDIKTU

Na dobrodelnem koncertu s Policijskim orkestrom

Otroški pevski zbor OŠ Gornji Grad je nastopil v družbi še dveh zborov in Policijskega 
orkestra. (Fotodokumentacija OŠ Gornji Grad)

Po uspešnem sodelovanju Osnovne šole Fra-
na Kocbeka Gornji Grad s Policijskim orkestrom 
na dobrodelnem koncertu v gornjegrajski ka-
tedrali sta bila otroški in mladinski pevski zbor 
povabljena na koncert omenjenega orkestra v 
Benedikt, kjer naj bi ponovno nastopili v njiho-
vi družbi. 

Povabilu na koncert se je odzval tudi župan 
Stanko Ogradi z občinsko upravo in nekaj ob-
čani, ki so se pridružili organiziranemu obisku 
občine Benedikt in srečanju z njenimi predstav-
niki. Del sredstev na dobrodelnem koncertu je 
bil namenjen gornjegrajski šoli za ureditev ra-
čunalniške učilnice.

Učenci so si ogledali še kraj in samostan v Sv. 
Trojici v Slovenskih goricah. Otroški pevski zbor 

je na koncertu skupaj z zboroma iz Benedikta 
in Svete Trojice odpel venček pesmi iz sloven-
skih filmov. Člani mladinskega pevskega zbora 
naj bi nastopili s Heleno Blagne in odpeli del iz 

opere Nabucco, a zaradi sprememb Blagnetove 
v programu do nastopa ni prišlo, zato pa so lah-
ko prisluhnili celotnemu koncertu. 

Štefka Sem

ter preživeli nekaj ur v obujanju spominov. Člani-
ce kuharske ekipe pod vodstvom Marije Ermenc 

pa so poskrbele za postrežbo gostov. 
Štefka Sem
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ZAVOD ANJA DEAFSKI

Druženje v plesnih ritmih

Starejša skupina plesalcev na zaključku 
(fotodokumentacija Zavoda Anja deafski)

Zavod Anja deafski je v šolski dvorani v Lepi 
Njivi organiziral plesni tečaj, na katerem so se 
udeleženci naučili latinskoameriških in standar-
dnih plesov. Tečaj je potekal v dveh skupinah, za 
mlajše in starejše.

Po dveh mesecih učenja plesnih korakov so 
ob koncu tečaja pripravili zaključek, na katerem 
so čas izkoristili tudi za druženje. S plesnimi va-
jami nadaljujejo že v tem mesecu, pridružijo se 
jim lahko tudi novi pari. Vaje vodi plesni učitelj, v 
preteklosti aktivni plesalec Amadej Lešnik.

ŠS

2. BOŽIČNA BAJKA SLOVENIJE KONČANA

Z obiskom nagrajen trud oblikovalcev decembrskega Gaja

Trume obiskovalcev iz vse Slovenije so se sprehodile skozi park in 
pohvalile odlično izvedbo 2. Božične bajke Slovenije. 

(Foto: Benjamin Kanjir)

Po koncu prvega letošnjega 
vikenda je zaprl vrata tudi Mo-
zirski gaj. S tem se je končala dru-
ga Božična bajka Slovenije oziro-
ma prednovoletna razstava, ki je 
park ob Savinji ogrnila z milijo-
nom drobnih lučk.

TRUME OBISKOVALCEV 
POTRDILE DOBRO IDEJO

Z obiskom božične zgodbe 
družine Salaj v hrvaški Čazmi je 
lani vzniknila ideja in takoj za-
tem bila vzpostavljena poveza-
va s tamkajšnjimi organizatorji. 
Začela se je Božična bajka Slo-
venije, ki se je pokazala za več 
kot uspešno potezo. Lani je bila 
organizirana prvič s pol milijona 

ŠE VEČ OBISKA KOT LANI
Ob tako številčnem obisku so 

se upravljavci odločili, da za drugo 
bajko nakupijo še pol milijona lučk 
in poskrbe za okrasitev celega par-
ka. Ob zaključku te prireditve lah-
ko potrdijo, da je bila poteza upra-
vičena, saj je bajko letos obiskalo 
še več ljudi kot lani.

Sedaj bodo staknili glave in raz-
mislili, s čim dodatno popestriti 
dogodek, ki bo seveda tudi ob kon-
cu pravkar začetega leta razsvet-
lil bivšo trško gmajno ob desnem 
bregu Savinje. Ljudje so namreč 
zahtevni in hočejo vedno kaj nove-
ga, Darko Bele pa bo skupaj z ekipo 
za to seveda tudi poskrbel.

Benjamin Kanjir

barvnih lučk. Vsi strahovi čla-
nov ekološko hortikulturnega 
društva, ki upravlja z Mozirskim 
gajem, so bili odveč. Trume obi-

skovalcev iz vse Slovenije so 
se vsak večer sprehodile skozi 
park in ob navdušenih vzdihih 
pohvalile odlično izvedbo.

USTVARJALNE DELAVNICE V NAZARJAH

Sodelovali tako predšolski kot šolski otroci

Udeleženci ustvarjalnic so izdelovali novoletne aranžmaje, škrate, 
okraske za jelko, voščilnice … (Foto: Marija Šukalo)

Člani nazarskega turističnega 
društva so božično-novoletni čas 
obogatili z ustvarjalnicami za ot-
roke. V domu kulture so domišlji-
ji pustili prosto pot tako ustvarjal-
ci kot njihovi animatorji. 

Po besedah vodje delavnice Va-
nje Hofbauer že vrsto let v pred-
prazničnem času pripravljajo de-
koracije za stanovanje. Pri tem so-
delujejo predšolski in šolski otroci 
in si tako krepijo ročne spretnos-

ti. Letos so nastali novoletni aran-
žmaji, škratje, okraski za jelko, vo-
ščilnice … 

Njihovo ustvarjanje si je ogledal 
tudi župan Matej Pečovnik, ki je ot-
rokom zaželel prijetne praznike in 
zagotovil, da bo občina finančno 
podpirala otroško kreativnost tudi 
v prihodnje. Stroške materiala, ki 
ga potrebujejo prostovoljci in otro-
ci, namreč pokrije občina. 

Marija Šukalo
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TADEJ BRGLES S SKAKALCEM V PLANICI

Eden od prvakov v motornem kiparjenju ima več dela kot dan ur

Brglesov skakalec ima pravo mesto v 
Planici pod Poncami. (Foto: Jože Miklavc) 

Tadej Brgles, po koreninah Kogovski iz Savi-
ne pri Ljubnem ob Savinji, je član velikega ko-
lektiva najuspešnejše strojne industrije pri nas 
in celo v lepem delu Evrope – KLS Ljubno. Poleg 
tega ga doma čaka mlada družina, delo na ma-
lem posestvu ter njegov najljubši konjiček, ob-
časno delo in tekmovanje v kiparjenju z motor-
no žago. Dvakratni državni podprvak, zmagova-
lec in prejemnik številnih drugih lovorik, je z le-
ti postal pravi umetnik oblikovanja trdega teh-
ničnega lesa. 

NJEGOVI ORLI »LETAJO« V ŠTEVILNIH KRAJIH
Z njegovo verižno sabljo iz kosa, panja ali ne-

navadne oblike lesnega debla z veliko spret-
nostjo oblikuje skulpture, živalske podobe in mi-
niature orodij, vrtnega pohištva, korit idr. Zelo 
ponosen je na svojo serijo orlov, ki »letajo« že v 
številnih krajih naše dežele in prek meje. 

Še zdaj pa se ni našel korenjak, ki bi vrnil pris-
vojeno orlico, ki je pred dvema letoma krasila tv 
studio v areni ljubenske skakalnice. A je v ča-

su po tem naredil nove, vdihnil življenje pticam 
in drugim živalim ter tako povedal, da ga podla 
kraja ne bo zaustavila. 

SKULPTURO SKAKALCA NAROČIL JELKO GROS
Tadej je vesel, da nad Vrbjem v malem parku 

spominja mimo hiteče turiste, da je tu »gnezdo« 
slovenskih smučarskih skakalk – orlic, ki si vsa-
koletno brusijo kante in kljune na FIS skakalni-
ci pod Rajhovko, na kar spominja njegova lese-
na stvaritev – skakalka na smučeh. 

Že dober mesec pa je na imenitnem mestu v 
območju skakalnic v Planici postavljen njegov 
novi izdelek, skulptura skakalca, ki ob vleki na 
vrh skakalnice na posebnem vozičku ogleduje 
čudovito panoramo doline pod Poncami. 

Delo mu je osebno naročil vodja centra v Pla-
nici Jelko Gros, ki je bil po postavitvi zelo vesel, 
da je Brglesova soha našla svoje pravo mesto 
v svetovnem centru smučarskih skokov in po-
letov.

Jože Miklavc

PLANINSKO DRUŠTVO GORNJI GRAD

Javni posvet o 
Menini

V petek, 19. januarja, bo v Gornjem Gradu 
drugi javni posvet o Menini. Namen posveta 
je doseči čim bolj usklajeno rabo med raz-
ličnimi uporabniki tega prostora ter ohra-
nitev okolja in narave. Posvet je nadaljeva-
nje prizadevanj Planinskega društva Gornji 
Grad, da opozori na večstranski pomen Me-
nine ter spodbudi razmišljanje o njeni rabi v 
prihodnosti.

ŠS

LOVSKA DRUŽINA MOZIRJE

Lov na race na silvestrovo

Člani Lovske družine Mozirje smo uplenili zgolj eno raco in enega kormorana. 
(Fotodokumentacija LD Mozirje)

Lovci Lovske družine Mozirje že nekaj let za-
poredoma izvajamo lov na raco mlakarico na 
silvestrsko jutro. Tako smo se tudi na zadnji dan 
leta 2017 zbrali še v temnem zimskem jutru in 
se razporedili vzdolž Savinje in njenih pritokov, 
saj je mlakarico potrebno pričakati že zgodaj, ko 
začnejo race z jutranjimi preleti. Ta raca je del-
no zaščitena vrsta in ima lovno dobo od 1. sep-
tembra do 15. januarja.

LOVCI LD MOZIRJE RACO LOVIMO LE ENKRAT 
LETNO

Najbolj raco ogroža izsuševanje zamočvirje-
nih površin, neekološka regulacija rečnih strug 
in pritokov, zveri, kot sta lisica in kuna, ujede, si-
va čaplja, potepuški psi in mačke ter človekov 
nemir ob vodotokih in onesnaževanje voda. Lov-
ci LD Mozirje jo lovimo le enkrat letno, saj je njen 
habitat ob Savinji in pritokih dokaj majhen, te-
mu primerna pa je tudi številčnost.

Uplenili smo zgolj eno raco in enega kormo-

rana, ki ga je po novem dovoljeno odstreliti, saj 
povzroča veliko škode na ribah v vseh možnih te-
kočih in stoječih vodah. Obenem je ta lov tudi pre-
izkušnja za vodno delo naših lovskih psov. Ker se 
je torej izvajal ob Savinji, smo zadnji pogon izved-
li s prijetnim druženjem in malico v domu Ribiške 
družine Mozirje, s člani katere smo v odličnih od-
nosih. Race pa bomo vse do konca leta 2018 radi 
le opazovali, jih krmili in jim omogočali čim mir-
nejša območja za gnezdenje. 

Rok Planovšek
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ODBOJKARSKI KLUB MOZIRJE

Lep uspeh najmlajših odbojkaric 

Najmlajše odbojkarice OK Mozirje so na 1. odprtem prvenstvu v mini odbojki zmagovale do 
četrtfinala. (Fotodokumentacija OK Mozirje)

Najmlajše odbojkarice OK Mozirje (letnik 
2007 in mlajše) so v soboto, 13. januarja, nasto-
pile na 1. odprtem prvenstvu v mini odbojki, ki 
ga je organiziral OK SIP Šempeter. Obsežno tek-
movanje je zahtevalo vključitev več športnih 
dvoran v spodnji Savinjski dolini. Prvenstva se 
je udeležilo 33 dekliških in 14 fantovskih ekip, le-
tnikov 2007 in mlajših, iz Slovenije in Hrvaške. 

Deklice OK Mozirje so nastopale v skupini F, ki 
je tekmovala v Preboldu. Vse tekme v svoji sku-
pini proti ekipam Škofja Loka I, Rovinj II in Gen-i 
Volley so dobile z rezultatom 2:0 in se uvrstile v 

osmino finala, kjer so z enakim rezultatom pre-
magale še ekipo Prevalje I. 

Četrtfinale se je odvijalo v Šempetru. Deklice 
so se pomerile z ekipo Formisa, ki pa so ji mora-
le priznati premoč. Končna uvrstitev je bila tako 
od 5. do 8. mesta na turnirju, kar je odličen us-
peh mladih odbojkaric. Prva štiri mesta na tur-
nirju so osvojile ekipe Ankaran Hrvatini, Formis, 
Vital Ljubljana I in Grosuplje. Med fanti je prvo 
mesto zasedel SIP Šempeter pred ekipo Keko 
oprema Žužemberk in Kočevjem. 

VS

ŠPRINTERJI IN MARATONCI SO SKUPAJ TEKLI NAJHITREJŠI KROG OB VELENJSKEM JEZERU

Najhitrejša Bernarda Čeplak Poznič in Milan Vivod

… in Milan Vivod (moški). (Foto: Jože Miklavc)

Zmagovalca v absolutni konkurenci sta 
postala Mozirjana, maratonca Bernarda 

Čeplak Poznič – Berny (ženske) …

Prvo soboto v tem letu so se na zaključno pri-
reditev zbrali atletinje in atleti tekači na srednje 
in kratke proge ter odtekli Najhitrejši krog ob Ve-
lenjskem jezeru. Ob deseti obletnici teh zimskih 
kondicijskih tekov sta postala zmagovalca v ab-
solutni konkurenci Mozirjana, maratonca Bernar-
da Čeplak Poznič – Berny (ženske) in Milan Vivod 
(moški). Za povrh sta Milanov sin Jernej Vivod in 
Čeplak Pozničeva odtekla absolutno najhitrejša 
kroga, Berny celo z rekordom trase na 5,7 km.

Teki so potekali enajst sobot od 4. novembra 
do 6. januarja, ko je bil zaključek ciklusa. Zmago-
valce v posameznih starostnih kategorijah dolo-
čajo s seštevkom najboljših tekov. Skupaj v pre-
teklem letu je teklo preko dvesto tekačev. Berny je 
dejala, da ji ta dosežek pomeni veliko, saj je to ka-
zalnik pripravljenosti pred letošnjim ultra marato-
nom Ob mrzli reki v Ajdovščini, ki bo 27. januarja. 

Jože Miklavc

TEKME SVETOVNEGA POKALA V 
SMUČARSKIH SKOKIH ZA ŽENSKE

Bogatajeva z 
rezultatom sezone
V soboto in nedeljo sta v japonskem Sapporu 

potekali tekmi smučark skakalk za svetovni po-
kal. V soboto je bila med slovenskimi skakalka-
mi najboljša Urša Bogataj, ki si je s 6. mestom 
priskočila rezultat sezone. Nika Križnar je tekmo 
končala na 22., Maja Vtič na 26. in Špela Rogelj 
na 31. mestu. 

Med Slovenkami sta se na nedeljski tekmi 
najbolje odrezali Klinčeva, ki je zasedla 8., in Bo-
gatajeva 9. mesto. Vtičeva je pristala na 34., dve 
mesti bolje si je priskakala Rogeljeva, Nika Križ-
nar pa je bila diskvalificirana.

V skupni uvrstitvi še vedno vodi Norvežanka 
Maren Lundby pred Nemko Katharino Althaus 
in Japonko Saro Takanaši, Bogatajeva je sedma. 

Svetovni pokal za dekleta se nadaljuje ta ko-
nec tedna v japonskem Zau, kjer bo na spore-
du tudi druga ekipna tekma v zgodovini ženskih 
smučarskih skokov.

Pri nas pa jih pričakujemo zadnji vikend v ja-
nuarju, ko bo prizorišče tekme svetovnega po-
kala Ljubno ob Savinji. Priprave na skakalni 
praznik so v polnem teku. Do sedaj je za orga-
nizatorji uspešen, najzahtevnejši terenski del. 
Zasneženi sta zalet in ledena smučina. Verja-
mejo, da bodo z njihovim delom zadovoljni tudi 
FIS-ni kontrolorji, ki si bodo danes ogledali pri-
zorišče tekme. 

Marija Šukalo
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Tisto jutro je zapadel sneg.
Edino ti si vedel, čemu in zakaj,
Bili so težki dnevi za nas vse,
Iskra v tebi je preveč gorela, 
                        moral si jo pogasiti.

V SPOMIN

dragemu sinu, bratu, stricu in botru

Jožetu ZAGOŽNU
iz Zgornjih Pobrežij

15. 1. 1983 – 15. 1. 2018

Jokali smo, jokali ob tvojem slovesu,
Ostali smo sami brez tebe,
Želja močna je bila , da bi le vedeli zakaj?
Edino ti si v svojem srcu vedel, zakaj si poslovil se od nas. 

Težko je sprejeti dejstvo, da te ni že 35 let. Edino to nas tolaži, da 
v naši hiši še vedno čujemo tvoj glas in tvoj prešerni smeh, ki je v se-
bi skrival toliko gorja.

Hvala vsem, ki se po toliko letih še ustavite ob njegovem grobu, se 
spomnite nanj in mu prižgete svečko v spomin.

Tvoji najdražji

Sem diamantni lesk snega. 
Sem sončni žarek na zrelem klasju.
Sem veseli ščebet ptic, ki krožijo v letu. 
Ne stojte ob mojem grobu in ne jokajte.
Nisem tukaj. Ne spim.

ZAHVALA

Marjan BENDA 
3. 11. 1967 – 5. 1. 2018

Ob nenadni izgubi partnerja 
vsem in vsakemu posebej iz srca hvala.

Katarina

SLOVENSKA KNJIGA MESECA V KNJIŽNICI MOZIRJE

Aleš Šteger: Neverend
Pesnik in pisatelj, esejist in pu-

blicist, organizator in urednik Aleš 
Šteger je avtor svežega slovenske-
ga romana z neobičajnim angle-
škim naslovom Neverend, ki bi ga 
lahko prevedli v Nikolikonec. Poe-
tični in hkrati družbenokritični ro-
man se posveča vprašanju, kaj bi 
se naši mali državici utegnilo zgo-
diti ali pa se nam do neke mere ce-
lo že dogaja.

Dogajanje je postavljeno v na-
peto situacijo trgovinskih vojn EU 
s preostalim svetom, Slovenija pa 
je poleg tega pred volitvami. Tudi 
junakinja romana, mlada pisatelji-
ca, se sooča s krizo na več področ-
jih. Na kariernem, ljubezenskem in 
finančnem. Zaradi finančne stiske 
sprejme honorarno službo vodenja 
delavnic kreativnega pisanja v za-
poru. Medtem v Ljubljani vlada ka-
otično stanje shodov za in prote-

stov proti, ekstremizem vseh vrst 
narašča, prostor osebne svobo-
de posameznika pa se krči in umi-
ka navznoter. Kot številni drugi, ki 
ne znajo ali nočejo igrati umaza-
nih političnih iger, tudi mlada pisa-
teljica vedno hitreje drsi v nevarno 
družbeno brezno.
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Za razvedrilo

MAXI VINSKA SLIKA Z FUSBALERJI
Ondan se je v najmanjši kleti na sveti zbralo 

toliko športnih mož, da za velik objektiv dežu-
rnega »kanonarja« že skoraj ni bilo prostora. 
Ker so slavni športniki in športni reporter (z le-
ve Ivo Milovanovič, Rastko Lah, Miran Pav-
lin, Zlatko Zahović, med njima pa še prvi kle-
tar znamenite kleti Danijel Grudnik) v glav-
nem le degustirali dober lanski pridelek, je bi-
lo glažkov vse več, tudi polnih. Govora je bilo 
spet le o okroglem usnju, a je vmes padla še 
kakšna krepka o paparacih … »Pa saj ne mo-
rem verjet', še v to luknjo je našel tale od Sa-
vinjskih,« se je jezil Zahović, a je bil nato prvi 
za maxi sliko. Evo vam druščino!

»NE BEREM, ZVEM PA ČIST' VSE«
Po zaključku velikega športnega spektakla 

Športnik leta 2017 Zgornje Savinjske doline sta 
eden od glavnih Milovanovičevih pomočnikov 
Vili Kranjc (levo) in navigator ultra maraton-
ke Bernarde Zvir in njen partner – Jože Zvir ob 
praznih glažkih dlakocepila, kaj bi še bilo mož-
no izboljšati za prihodnji, tretji izbor leta 2018, 
ko je naneslo, da ju je dežurni paparac prese-
netil. Vili Kranjc pa kar v zrak: »Jože, tehle od 
Savinjskih novic se ahtaj! Stalno so na preži, 
potem pa brez vsakega dovoljenja valjajo svo-
je umotvore po 24. strani. Jože pa pomirjujoče 
nazaj: »Jaz te spekoče strani ne berem, zvem 
pa čist' vse!«

(Foto: JM)

(Foto: JM)
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KUPON za brezplačni mali oglas do 10 besed v 4. številki SN

2018

Ime in priimek:

Naslov: 

Vsebina oglasa (do 10 besed):

Križanka, Informacije

Veter. postaja Mozirje, tel.: 5831-017, 5831-418, 839-02-20, 839-02-21.
Dežurni živinozdravnik je dosegljiv na tel.: 041-724-972.
Sprejem naročil in izdaja zdravil: delavnik: od 7. do 8.30 ure, nedelje, prazniki: od 
7. do 8. ure. Veterinarski higienik (konjaška služba), tel.: 545-10-31.
Ambulanta za male živali: od pon. do pet. od 7. do 12. ure in od 15. do 18. ure, 
sobota od 7. do 8.30 ure.

D e ž u r n e  s l u ž b e

VETERINARSKO DEŽURSTVO

ZDRAVSTVENO DEŽURSTVO
Dežurna služba je ob delavnikih od 20. ure zvečer do 7. ure zjutraj, ob sobo-
tah in nedeljah od 7. ure (sobota) do 7. ure (ponedeljek), enako velja tudi za dr-
žavne praznike, v zdravstveni postaji Mozirje. V času dežurstva  so možni tudi 
zdravniški nasveti po telefonu 837-08-00.

DEŽURNA SLUŽBA ELEKTRO CELJE
Vse prijave okvar se javljajo direktno v Celje v center vodenja, od koder se 
nato napoti dežurni elektromonter na teren. 
(03) 42 01 000 (centrala)
(03) 42 01 180 (prijava napak na števcu) od 7. do 15. ure
(03) 42 01 240 (prijava napak na omrežju) 24 ur/dan

DEŽURNE SLUŽBE KOMUNALNIH PODJETIJ
Dežurna služba na javnih vodovodih na številki GSM 041 621 950.
Dežurni vzdrževalec Komunala d.o.o. Gornji Grad: 041-390-145.
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Petek,
19. januar

ob 19.00. Športna dvorana Mozirje
Odbojkarska tekma OK Mozirje : Korvolley A
ob 19.00. OŠ Rečica ob Savinji 
Glasbena sprostitev s skupino Shamballa

Sobota,
20. januar

ob 8.30. Športna dvorana Nazarje
Košarkarski turnir ekip Nazarje Input, Rogaška 
beli in Elektra Šoštanj (pionirji U-9)
ob 15.30. Športna dvorana Nazarje
Košarkarska tekma – Nazarje Input : Komenda 
(kadeti)
ob 18.00. OŠ Ljubno ob Savinji
Odbojkarska tekma – OK KLS Ljubno : OK Prevalje
ob 19.00. Športna dvorana Mozirje
Letni koncert Godbe Zgornje Savinjske doline

Nedelja,
21. januar

ob 9.00. Golte
Svetovni dan snega
ob 9.00. Športna dvorana Nazarje
Košarkarski turnir ekip Nazarje Input, Jelša Šmarje 
in Terme Olimia Podčetrtek (pionirji U-11)
ob 13.30. Športna dvorana Nazarje
Košarkarska tekma – Nazarje Input : Dravograd 
Koroška B (pionirji U-15)
ob 16.00. Športna dvorana Nazarje
Košarkarska tekma – Nazarje Input : Dravograd 
Koroška (mladinci)

 Ponedeljek,
22. januar

ob 9.00. Kulturni dom Mozirje
Zeliščarski pomenki

Torek,
23. januar

ob 10.00. Medgen borza Rečica ob Savinji
Dopoldanska čajanka 
ob 17.00. Knjižnica Luče
Ura pravljic: Zakladnica sneženih zgodb
ob 18.00. Muzej Vrbovec Nazarje
Odprtje pletarske razstave Vse nam je naredu, kar 
smo ga fehtali
ob 19.00. Medgen borza Rečica ob Savinji 
Vadba za telo in dušo

Sreda,
24. januar

ob 17.00. Medgen borza Rečica ob Savinji
Ura pravljic: Vsi na krov!
ob 18.00. Knjižnica Gornji Grad
Ura pravljic: Vsi na krov!
ob 18.05. Posebna soba gostišča Bohač v Nazarjah
Planinski večeri – Na morje v gore 
(dopusti v Chamonixu)

Četrtek,
25. januar

ob 17.00. Knjižnica Mozirje
Ura pravljic: Snežko, beli prijateljček
ob 18.00. Knjižnica Nazarje
Ura pravljic: Zakladnica sneženih zgodb
ob 19.30. Glasbena šola Nazarje
Koncert Eve Dolinšek – čembalo

Napovednik, Čestitke, Mali oglasi, Oglasi

Napovednik dogodkov

ŽIVALI – PRODAM
Prodam mlade zajkle in par morskih 
prašičkov; gsm 040/684-008.
Prodam telico čb, brejo 4 mesece; gsm 
031/466-550.
Bikec rj/lim, star 3 mesece, prodam; 
gsm 051/423-440.
Prodam bika limuzin, težkega okrog 
200 kg; gsm 031/855-186.
Prodam bikca simentalca, težkega 190 
kg; gsm 031/299-738.
Zajce činčila-angora za pleme pro-
dam; gsm 040/362-591.
Prodam prašiče od 30 do 150 kg, mo-
žna dostava, Andrejeva kmetija; gsm 
031/509-061.
Prodam prašiča, težkega cca 100 kg, 
domače reje; gsm 051/335-751.

ŽIVALI – KUPIM
Kupim krave in telice za zakol ter bik-
ce 200 kg, mesni tip; gsm 031/533-745.
Kupim bikca ali teličko simental ali 
mesne pasme, okrog 14 dni; gsm 
051/372-468.
Kupim mlado kozo in kozla srnaste pa-
sme; gsm 031/557-996.

ŽIVALI – PODARIM
Kužka mešančka med bernsko plan-
šarko in psom mešancem, stara 2 
meseca, iščeta nove lastnike; gsm 
041/441-702.

DRUGO – PRODAM
Prodam zelo kvalitetno novo mesarsko 
klado; gsm 031/800-852.
Prodam domačo svinjsko mast; gsm 
031/287-312.
Prodam javor deske, zračno suhe, cca 1 
m3; gsm 041/736-146.
Balirka za okrogle bale, sipma 120 x 120 
bale, manjša in lažja, prodam za 500 
eur; gsm 041/372-040.
Prodam starinsko češnjevo spalnico, sta-
ra približno 200 let; gsm 031/360-749.

Prodam aluminijast pokrov za nava-
ro nissan, cena po dogovoru; gsm 
041/881-276.
Žrebičkovo meso prodam; gsm 
041/783-630. 
Prodam tračni obračalnik in bikca siv-
ca – 200 kg; gsm 040/809-530.
Prodam domačo volno, sivo, belo, klo-
pčič 40 dkg, cena 13 eur; gsm 070/621-
722.

DRUGO – KUPIM
Kupim traktor univerzal, štore, zetor, 
lahko tudi v slabem stanju, dobro pla-
čilo; gsm 030/419-790.

DRUGO – IŠČEM
Iščem gramofonske plošče, če jih ima 
kdo za podarit, me lahko kontaktira na 
gsm 041/783-467.
Če ima kdo za podariti dele za raču-
nalnik, naj me pokliče na tel. št. 03/58-
45-458. 

VOZILA – PRODAM
Prodam mercedes ml-jeep 270 cdi; 
gsm 064/171-964, med 10. – 14. uro. 
Prodam traktor john deere 6330, letnik 
2009, 6800 ur, menjalnik power quad 
24/24, traktor je zelo lepo ohranjen in 
narejen veliki servis. Cena 27.900 eur; 
gsm 031/493-660.
Prodam mercedez vaneo 1,9, bencin, 
7 sedežev, priklop, l. 2002, 237.000 km, 
cena 1.650 eur; gsm 040/169-448.

NEPREMIČNINE 
Oddam 1,5-sobno stanovanje z lastnim 
vhodom, v Mozirju; gsm 041/736-493.
Za takojšnjo vselitev oddam na no-
vo opremljeno stanovanje v Varpolju; 
gsm 031/296-365.
Oddam dvosobno stanovanje na Reči-
ci ob Savinji; gsm 051/297-161.
Mlajši osebi ali dvema oddam stanova-
nje v Varpolju; gsm 051/230-764.

◊	KMETJE,	GOZDARJI
Gradimo gozdne vlake brez miniranja. Opravljamo tudi 
vsa ostala dela s strojno mehanizacijo ter kiper prevoze. 
Kvalitetno in poceni; Brlec Franc 041/606-376.

GP Brlec d.o.o., Krnica 50, 3334 Luče.

◊	ŠIVILJSTVO	ŽANA	
Šivanje po meri, kostimi, srajce, hlače in razna popravi-
la (menjava zadrg, krajšanje, ožanje). Gsm 041/498-943. 

Oblak Z. Barbara s.p. Ljubija 88, 3330 Mozirje. 

◊	Naročila	in	montaža	vseh	TELEMACH		in	
TOTAL	TV	paketov!		gsm:	041/688-094.	

Miro Prašnikar s.p., Sp. Kraše 30, 3341 Šmartno ob Dreti.
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Oglasi
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Ljudje in dogodki, Oglasi


